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INFORMACE Z Ú ADU OB AN M

Slovo starosty

Vše je v pohybu, setkáváme se s tím všichni, každý den
a všude. Sv t kolem nás se rozvíjí závratným tempem a to,
co platilo p ed pár léty, je zítra zastaralé. Neznamená to ale,
že „co je staré, bylo špatn “. Úrove  technického pokroku
a znalosti lidí se neustále zvyšují kvadratickou adou a zasa-
hují do všech oblastí našeho života. To, co bývalo p ed pár 
lety zázrakem techniky, je dnes samoz ejmou sou ástí života. 
V sobotu 20. ervence 1969, ve 21:17:41 st edoevropského
asu p istáli ameri tí astronauti Neil Armstrong a dr. Edwin

Aldrin na M síci. První let na M síc se konal tém  rok po 
okupaci eskoslovenska sov tskými vojsky. Za ala norma-
lizace, šéfredakto i byli nahrazováni kovanými soudruhy,
v eskoslovenské televizi byl nový editel. Ale nový režim,
dosazený násiln , nem l ješt  silnou pozici všude. Projevilo
se to mj. i tím, že noviny i televize v novaly prvnímu letu
na M síc zna nou pozornost a televize dokonce dávala p i-
stání a první výstup na povrch M síce p ímým p enosem
(v Sov tském svazu to neukázali ani svým kosmonaut m
a v ín  se lidé nedozv d li o tomto letu v bec...). „Je to
malý krok pro lov ka, ale obrovský skok pro lidstvo.“ Tu
památnou v tu Neila Armstronga známe snad všichni. To, že
kosmickou lo  Apollo 11 p ed 43 lety ídil po íta  na úrovni
dnešních složit jších mobilních telefon , si dnes uv domuje
málokdo.
V život  lov ka je vývoj p irozený, narodíme se, u íme se
chodit, mluvit, íst, po ítat, p ebíráme zkušenosti od star-
ších. Pak p ijde období, kdy musíme nést zodpov dnost,
kdy ur ujeme další kroky, vychováváme své d ti a staráme
se o seniory. Nakonec p edáváme zkušenosti t m, kte í ne-
sou tu štafetu dál. Je ve mn  vždy kousek nostalgie, když
vidím polorozpadlý d m a p emýšlím, kolik úsilí to n koho
stálo a kolik radosti i slz mu d m, který si stav l, p inesl.
V d jinách m sta je to podobné, jen se nejedná o individuální
zájmy jednotlivce, ale o pokra ování systému, vývoje. Tak,
jako nejde zastavit v k jednotlivce, nejde zastavit ani vývoj
m st. Jakým zp sobem se bude m sto vyvíjet je jen výsledek 
innosti a schopností lidí, kte í v dané oblasti žijí.

Trápí m  jedna otázka: Jak zajistíme budoucí prosperitu 
našeho m sta?
M sto m že a postupn  opraví chodníky, nám stí, školu,
školku, postavíme t locvi nu, d tská h išt  a další zázemí,
domy s pé í o seniory. Pracujeme na získávání r zných do-
ta ních prost edk , m žeme natahovat ruku a víc k i et k no-
vému rozpo tovému ur ení daní. P esto se bojím, že to bude
málo. M žeme hledat pou ení v historii, ten základ prospe-
rity vždy byl v práci a odpovídající odm n  za ní. Neumím
si p edstavit, že naše m sto p jde proti vývoji a budeme jen
ekat na to, co nám upadne ze státního i krajského rozpo tu.

Podívejte se, jak se vyvinula zam stnanost v našem regio-
nu za posledních dvacet let, jak se m ní struktura obyvatel,
úrove  vzd lání, pr m rný v k, jak v tšina schopných mla-
dých lidí opouští naše m sto, jak podnikatelé a obchodníci
spíš omezují chod svých  rem, než aby se rozvíjeli. Všichni
zastupitelé i politické strany mají p ed volbami plno slib
o podpo e zam stnanosti a zam stnavatel , kde je však sku-
te nost a jak tato podpora ve skute nosti probíhá a probíhala

za posledních dvacet let? 
P ed nedávnem se mi dostal do rukou reklamní materiál
našeho m sta z roku 1992. Devadesát procent  rem a živ-
nostník  z tohoto letáku již v našem m st  není a nefunguje.
Obrovskou výhodou mého sou asného povolání je setkávání
s lidmi. Mohu slyšet jejich zkušenosti, názory, otvírají se mi
dve e i tam, kde bych se d íve nedostal. Jednám s p edstavi-
teli samospráv, s ob any i podnikateli. Smekám p ed lidmi,
kte í dokázali n co ud lat pro druhé a jsou ve svých profe-
sích úsp šní. Je módou poslední doby íst v novinách jen
o podvodech, úplatcích i korupci, jakoby lidi ani nezajímali
ti poctiví, pracovití, ob taví a úsp šní. Za pár dn  budeme
rozhodovat o vedení kraje na další ty i roky a b žný voli
musí být asi hodn  roz arován. Pravicová vláda dnes zvyšu-
je dan  a vidí v tom zoufalý pokus o záchranu stále se zvy-
šujícího státního dluhu, levicové vedení kraje pak prodává
nemocnice. Z odpov dného rozhodování zastupitel  se spíš
stává kup ení s hlasy voli . Mám pocit, že z pozice m sta je
úpln  jedno, kdo ve vedení kraje bude. Pro Ostravu budeme
vždy jen na okraji zájmu a jen malá hrstka voli , stejn  jako
tomu bylo doposud. D kazem toho jsou kandidátní listiny
a po et kandidát  z vítkovského regionu. Je trošku podivný
ten zp sob demokratického vládnutí, kdy ani tak nerozhoduje
odbornost a profesionalita jako spíše politická p íslušnost. 
V poslední dob  se v Budišov  zvedla vlna odporu proti vý-
stavb  kogenera ní jednotky. ím dál víc se z toho stává hon
na arod jnice a vedení m sta je stav no do role diletant
a šk dc  životního prost edí, kte í snad v rámci tohoto projek-
tu neud lali jedinou v c správn . Dokonce je založeno sdru-
žení Za Budišov!, jehož hlavní úkolem je zastavení výstavby
tohoto projektu a ochrana životního prost edí. Prakticky dva
roky je celá záležitost probírána na zastupitelstvu s velice
malým zájmem ve ejnosti a pouze neprofesionálním p ístu-
pem  rmy TCN energie se tento projekt dostal do slepé uli -
ky a dnes jsem si prakticky jist, že nebude realizován.
Když zde byl na návšt v  prezident Václav Klaus, mluvil
jsem o tom, že m sto Budišov n/B. bylo historicky (Morava
– Slezsko) i v sou asnosti (hranice kraj , vojenský prostor,
hygienické pásmo p ehrady) vždy na hranicích. Tato polo-
ha m sta významn  ovliv ovala, a vždy bude ovliv ovat,
ekonomický vývoj m sta. M sto neleží ani v blízkosti v t-
šího m sta ani na hlavní silni ní trase jako t eba Moravský
Beroun. Proto bude vždy velice problematické dostat do
m sta n jakého investora. asto jsme ozna ování za prag-
matické ekonomy, kte í až p íliš asto zapomínají na historii.
Nikdy jsem však neslyšel jména t ch radních m sta, kte í se
zasloužili o výstavbu tabákové továrny na p elomu 20. století
(dnešní Linaset). Zcela jist  by si zasloužili naší úctu, protože
v dnešní dob  by proti odporu obyvatel jist  nikdo takovou
továrnu v Budišov  nepostavil. Obrovské pod kování pat í
p edstavitel m všech soukromník  a  rem v našem regionu,
kte í jsou úsp šní a dokážou zajistit práci mnoha lidem.
Nejsem nep ítel ob anských sdružení, smekám p ed lidmi,
kte í n co dokážou ud lat nad rámec svých pracovních po-
vinností a svých osobních zájm . M sto vždy bude iniciativu
ob an  podporovat. Jen se ptám, kdo má zájem na provozo-

M žeme se m nit nebo z stat stát na míst



vání a komu prosp je takové sdružení. Nevím, kdo jsou le-
nové vzniklého sdružení a ani nevím, kolik z nich se opravdu
bylo na stejnou kogenera ní jednotku v áslavi podívat.
P ed nedávnem jsem jednal se starostou m sta Bolatice, Mgr.
Paverou. Všichni víme, že tam funguje Lanex, obrovská  r-
ma, která má pobo ku i ve Vítkov . Vedle toho se mi chlubil
novou funk ní podnikatelskou zónou. Sousední Vítkov má
taky na výjezdu do V t kovic zónu, kterou nabízí k rozvoji
podnik m a za posledních pár let se úsp šn  rozvíjí. Jen se
ptám, jestli jsme op t v Budišov  n kde nezaspali a jestli by-
chom nem li zakládat spíš sdružení za záchranu podnikatel .
Nikdo nemá schopnost zastavit vývoj a není možné se jen

p izp sobovat nebo z stat stát na míst . M žeme kritizovat 
kogenera ní jednotku, i když produkce biomasy a št pky 
tady z stane a bude se jen zpracovávat a odvážet z tohoto 
regionu. M žeme být proti výstavb  v trných elektráren, na 
druhou stranu budou stát všude kolem nás a prosp ch a  nan-
ce pote ou do jiných obcí a m st. M žeme kritizovat stavbu 
solárních panel  na hanáckých polích a p  itom p ispívat po-
platkem za každou spot ebovanou kilowatu na jejich provoz. 
Anebo se m žeme spole n  snažit hledat zp soby, jak zvýšit 
prosperitu našeho m sta. 

Ing. Rostislav Kyncl, starosta m sta

První zá ijovou st edu se uskute nilo v Guntramovicích
setkání ob an  této místní ásti s vedením radnice. M sto
zastupoval starosta s místostarostou, m stský ú ad paní
Rohá ová a sle na Dovrt lová a za správu les  byl p íto-
men pan Bláha. P išlo cca 30 ob an , se kterými jsme ešili
jejich problémy a p ání. Nej ast ji zazn lo: nemožnost p i-
pojení k internetu, nemáme d tské h išt  a prostor pro ma-
minky s d tmi, rychle projížd jící vozidla po hlavní cest
p es vesnici, porušování vyhlášky o ochran  no ního klidu
apod. Vše bylo zapsáno a jednotlivé body postupn  ešíme.
Spole ným problémem pro všechny vesnice je nemožnost 
nebo špatné p ipojení k internetu a neexistence d tského h i-
št  i jiného prostoru pro setkávání ob an . Firma SitePark 
dostala za úkol p ijít s nabídkou na zajišt ní p ipojení k in-
ternetu v jednotlivých vesnicích. Prov í, zda to lze tech-
nicky provést a jak velká by to byla investice pro m sto. Ve
zpravodaji i v tisku jste se mohli do íst, že menší m sta bu-
dou mít od p íštího roku více pen z z rozpo tového ur ení
daní. Týká se to i Budišova a v ím, že se nám ze zvýšených
p íjm  poda í v každé místní ásti vybudovat menší h išt .
Zlepšení komunikace mezi m stem a místními ástmi by jis-
t  napomohlo z ízení tzv. osadních výbor , které upravuje
zákon o obcích. Pokud by se našli ve vesnicích zájemci z ad 
aktivních ob an , jist  by to bylo ku prosp chu v ci. Osadní
nebo místní výbor je oprávn n podle § 121 zákona o obcích
p edkládat orgán m obce (zastupitelstvu, rad  i ostatním
výbor m) návrhy týkající se rozvoje ásti obce a rozpo tu
obce a vyjad ovat se k takovým návrh m nebo k podn t m
a p ipomínkám, které se týkají doty né ásti obce nebo které

p edkládají obecním orgán m ob ané obce s trvalým poby-
tem v doty né ásti obce. P edseda výboru má právo na ud -
lení slova v zastupitelstvu obce, pokud o to požádá.
Zam stnanci správy les  a technických služeb proved-
li b hem zá í celkovou rekonstrukci mostu ve Starých 
Old vkách u domu pana Otáhala. Statický posudek odha-
lil, že most je ve velmi havarijním stavu a okamžit  zakázal 
pr jezd t žkých aut p es most. K nemovitostem tak nemohlo 
p ijet popelá ské auto nebo traktor se d evem. Museli jsme 
nechat zpracovat projektovou dokumentaci a ihned poté 
jsme p istoupili k realizaci. Celkové náklady na opravu mos-
tu se vyšplhaly ke 150 tisíc m K . To, že svou práci d lají 
zam stnanci SLTS dob e, je patrné z fotogra  e.
Na základ  žádosti ob an  Starých Old vek schválila vloni 
rada m sta z ízení kuchy ky z nevyužívané hasi ské zbroj-
nice v budov  místní restaurace. Restauraci má ve správ  
SLTS, která tak mohla  nancovat rekonstrukci kuchy ky ze 
svého zisku. Po vyklizení hasi ské zbrojnice byla položena 
nová dlažba, což bylo nejv tší investicí. K vybavení kuchy -
ky jsme použili vy azená kamna, sporák, kuchy skou linku 
a ledni ku z bytové správy. Vybavení není sice nejnov jší, 
ale v dobrém stavu. Ruce k dílu p iložili i ob ané, kte í do-
stali barvu na vymalování kuchy ky a nat ení vrat. Od listo-
padu bude již kuchy ka sloužit ob an m na oslavy, sch ze, 
zábavy atd.
V Podlesí se b hem uplynulých dvou m síc  nic zásadního 
neudálo, ale ur it  dostane prostor v dalším ísle, nebo  se 
nap . p ipravuje otev ení pobo ky jedné  rmy.

 Ing. Patrik Schramm, místostarosta m sta

BUDIŠOVSKÝ ZPRAVODAJ

4

St ípky, tentokráte z místních ástí
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Rada m sta
dne 27. ervna 2012

schvaluje 18. rozpo tové opat ení vlastních p íjm  a výda-
j  rozpo tu m sta pro rok 2012 takto:

o P esun z neinvesti ních výdaj  skupiny 3722 5169 
– SPDO  -200 000,- K  
na neinvesti ní výdaje skupiny 3723 5138 – Sb r 
a svoz ost. odpad  +200 000,- K
Výsledek hlasování:  Pro: 5  Proti: 0  Zdržel se: 0

schvaluje 19. rozpo tové opat ení vlastních p íjm  a výda-
j  rozpo tu m sta pro rok 2012 takto: 

o P esun z neinvesti ních výdaj  skupiny 6409 5901 
– Rezervy neinvesti ních výdaj   -45 000,- K  
na neinvesti ní výdaje skupiny 6171 5169 – Míst-
ní správa    +45 000,- K  

dne 29. ervna 2012
schvaluje úpravu rozpo tu m sta pro rok 2012 . 20. 
v p íjmové a výdajové ásti rozpo tu m sta o ástku 
2 120 000,- K  takto:

o v p íjmové ásti rozpo tu:
4216 – Investi ní p ijaté transfery ze státního roz-
po tu    2 050 000,- K
4111 – Neinvesti ní p ijaté transfery z VPS SR  

       70 000,- K
o ve výdajové ásti rozpo tu posílení skupiny:

2321 – Odkanalizování objekt  m sta   
  2 050 000,- K

6171 – Místní správa    70 000,- K  
dne 30. ervence 2012

schvaluje  rm  VYTEP, s.r.o. stanovení nájemného 
300 000,- K  bez DPH na rok 2012 ke Smlouv  o nájmu, 
správ  a provozování tepelného za ízení m sta Budišov nad 
Budišovkou, ukládá odboru BHSŽPVÚP zajistit dodatek 
. 18 ke Smlouv  o nájmu, správ  a provozování tepelných 

za ízení m sta Budišov nad Budišovkou s fa VYTEP, s.r.o. 
se stanovením výše nájemného na r. 2012 a pov uje sta-
rostu m sta podpisem tohoto dodatku,
schvaluje úpravu rozpo tu m sta pro rok 2012 . 21 v p í-
jmové a výdajové ásti rozpo tu o ástku 416 593,- K  takto:

o V p íjmové ásti rozpo tu posílení skupiny:
1032 2111 – P íjmy ze služeb – prodej d eva 

      7 182,- K  
3419 2111 – Ostatní t lovýchovná innost – lyž. 
vlek    156 547,- K  
3632 2132 – Poh ebnictví   10 750,- K  
6171 2329 – Místní správa   32 982,- K  
1351 – Odvod loterií    30 054,- K  
1355 – Odvod z VHP    179 078,- K  
Celkem p íjmy    416 593,- K  

o Ve výdajové ásti rozpo tu posílení skupiny: 
6409 5901 – Neinvesti ní rezerva  416 593,- K

schvaluje 22. rozpo tové opat ení vlastních p íjm  a výda-
j  rozpo tu m sta pro rok 2012 takto:

o P esun z neinvesti ních výdaj  skupiny 6409 5901 
– Rezervy neinvesti ních výdaj   -200 000,- K

o na neinvesti ní výdaje skupiny 6171 5172 – Míst-
ní správa   +200 000,- K  

schvaluje úpravu rozpo tu m sta pro rok 2012 . 23 v p í-
jmové a výdajové ásti rozpo tu o ástku 2 500 000,- K  
takto:

o V p íjmové ásti rozpo tu: 
T . 8 – položka 8113 – Krátkodobé p ijaté p j ené
prost edky   2 500 000,- K

o Ve výdajové ásti rozpo tu:
T . 5 – 6409 položka 5901 – Rezervy neinvesti -
ních výdaj    2 500 000,- K

schvaluje 24. rozpo tové opat ení vlastních p íjm  a výda-
j  rozpo tu m sta pro rok 2012 takto:

o Ve výdajové ásti rozpo tu:
o P esun z neinvesti ních výdaj  skupiny 2143

– Cestovní ruch   -119 410,- K
3314 – M stská knihovna   -268 740,18 K
3315 – Muzeum   -212 283,- K
3392 – M KIS   -791 815,63 K
3399 – SPOZ   -15 160,- K
Celkem   -1 407 408,81 K

o na neinvesti ní výdaje skupiny 3149 – St edisko
volného asu  +1 407 408,81 K
a schvaluje úpravu rozpo tu m sta pro rok 2012
v p íjmové a výdajové ásti rozpo tu o ástku
 275 246,- K :

o V p íjmové ásti rozpo tu:
skupina 3314 – M stská knihovna  -10 172,- K
3315 – Muzeum   -15 000,- K
3392 – M KIS    -250 074,- K
Celkem    -275 246,- K

o Ve výdajové ásti rozpo tu:
skupina 3149 – St edisko volného asu  
   -275 246,- K

schvaluje 25. rozpo tové opat ení vlastních p íjm  a výda-
j  rozpo tu m sta pro rok 2012 takto:

o Ve výdajové ásti rozpo tu:
P esun z neinvesti ních výdaj  skupiny 6409
5901 – Rezervy neinvesti ních výdaj   
     -700 000,- K
na neinvesti ní výdaje skupiny 6171 5362 – Míst-
ní správa   +700 000,- K

schvaluje Smlouvu o provedení statického zajišt ní objektu 
Kulturního domu a kotelny s  rmou KOS CONSULT, s.r.o., 
Havlí kova 26, P erov a pov uje starostu podpisem této 
smlouvy,
schvaluje Smlouvu o uzav ení smlouvy budoucí o z ízení 
v cného b emene a smlouvy o právu provést stavbu s  r-
mou EZ Distribuce, . smlouvy IP-12-8011489/1 a pov -
uje starostu podpisem této smlouvy,

bere na v domí Zprávu o škod  vzniklé na majetku p.
Josefa Dvo áka, zp sobené pádem stromu a schvaluje úhra-
du škody vzniklé na majetku p. Dvo áka ve výši 5 000,- K ,
schvaluje p id lení bytu . 7, II. kategorie, o velikosti 2+1,
se spoluú astí na opravách, ul. nám. Republiky, . p. 158
v Budišov  nad Budišovkou, panu Stanislavu Žákovskému,
s nájemní smlouvou uzav enou od 1. 8. 2012 na dobu ur i-
tou 1 m síc, dle Ob anského zákoníku,
schvaluje p id lení bytu . 6., II. kategorie, o velikosti
3+1, se spoluú astí na opravách, ul. Berounská, . p. 665
v Budišov  nad Budišovkou, paní Zde ce Vindišové, s ná-
jemní smlouvou uzav enou od 1. 8. 2012 na dobu ur itou
3 m síce, dle Ob anského zákoníku,
schvaluje p id lení bytu . 2, I. kategorie, o velikosti 1+1,
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Zastupitelstvo m sta
dne 18. ervence 2012

schvaluje p ijetí dotace z Opera ního programu Ž ivotní
prost edí (OPŽP) na akci „Zdroj tepla – kotelna na
biomasu, zateplení objekt  v Budišov  n/B.“ ve výši
4 510 567,- K , schvaluje Smlouvu o poskytnutí dotace
z OPŽP a pov uje starostu m sta podpisem Smlouvy
o poskytnutí dotace z OPŽP,

schvaluje p ijetí p j ky ve výši 2 500 000,- K  od Správy 
les  a technické služby Budišov nad Budišovkou, p. o. 
k vykrytí do asného asového nesouladu mezi erpáním 
rozpo tových výdaj  a pln ní rozpo tových p íjm  
rozpo tu m sta. P j ka bude splacena do 30. 6. 2013 ve 
výši 2 500 000,- K .

O tomto projektu m sta již 
bylo v Budišovském zpravo-
daji napsáno mnohé, p esto 
bychom rádi ob an m up esnili informace, jaké stavební práce
v rámci tohoto projektu probíhají a jaký je jejich plánovaný
harmonogram.
Projekt „Zdroj tepla – kotelna na biomasu, zateplení objekt
v Budišov  nad Budišovkou“ byl podpo en z dotace v rámci
Opera ního programu životního prost edí ve výši 4 510 566,-
K  a z dotace Moravskoslezského kraje ve výši 300 700,- K .
Celkové náklady na tento projekt po výb rových ízeních iní
9 462 918,- K . Je to pro m sto velká ástka, ale sou ástí pro-
jektu je naprosto nezbytné statické zajišt ní budovy kulturního
domu a vinárny, rekonstrukce bývalé a dosluhující kotelny na
tuhá paliva na moderní kotelnu spalující biomasu, zateplení,
vým na oken a oprava ásti st echy na kulturním dom  a za-
teplení a vým na oken na p ístavb  základní školy.
Samotné práce za aly b hem m síce ervna na p ístavb  zá-
kladní školy, v ervenci poté i na koteln  a kulturním dom .
Zateplení p ístavby základní školy bylo dokon eno b hem
m síce zá í. B hem srpna bylo provedeno odborné statické
zajišt ní objektu kulturního domu a vinárny, které již adu let 
trápilo vedení m sta a bez kterého by nebylo možné zajistit 

další funk nost objektu. B hem 
zá í bylo vykopáno a položeno 
p edizolované potrubí, které 

bude z kotelny v KD p ivád t teplo i do p ístavby ZŠ, dále byla 
vym n na okna a dve e v objektu KD a spravena ást st echy 
nad malým sálem. B hem íjna až listopadu budou veškeré sta-
vební práce dokon eny, objekt KD a vinárny bude vymalován 
a uveden zase do provozu.
Tímto se ob an m omlouváme za všechny p ípadné nep íjem-
nosti vzniklé v souvislosti se stavebními pracemi. V íme, že 
po dokon ení celého projektu bude mít kulturní d m nejen 
funk ní a moderní kotelnu, ale i vzhled ásti m sta bude zase 
o n co lepší. Gabriela Rohá ová, DiS.,

pov ena vedením odboru BH, služeb, ŽP, výstavby a ÚP

Pokusím se ješt  doplnit další informace a zajímavosti z tohoto 
velkého projektu, které by mohly ob any zajímat. Vzhledem 
k tomu, že objekt kulturního domu leží v památkové zón , 
vyjad oval se k jeho rekonstrukci i památkový ústav. Cht li 
zachovat p vodní historický vzhled z 50. let, což pro nás zna-
menalo zbourání p íst ešk  p ed vchodem do vinárny a hlav-
ním vchodem, z p ední strany budovy budou okolo d ev ných 
euro oken šambrány, které budou lad ny do tmav jšího odstí-
nu. Barvu fasády na p ístavbu ZŠ nám památká i p ímo vybrali 
a na kulturním dom  jsme si mohli vybrat ze t í variant. Z p ed-
ní strany bude na fasádu nainstalován velký plastický nápis 
KULTURNÍ D M. Schody u vstupu budou áste n  oprave-
ny, v žádném p ípad  na nich už ale nebude dlažba, ale bu  
betonový pot r, nebo p írodní kámen. Museli jsme také ešit 
havarijní stav st echy nad malým sálem, do kterého zatékalo. 
Proto jsme se rozhodli pro vým nu plech  a nahradili jsme 
je cenov  dostupnou krytinou Polydek (kompletizované dílce 
z objemov  stabilizovaného, samozhášivého expandovaného 
polystyrenu ur eného pro použití ve st eše a asfaltového pásu), 
která slouží zárove  i jako zateplení. Tento systém jsme pou-
žili i na terase KD. Toto jsou samoz ejm  vícenáklady. Projekt 
dále po ítal i 10% vyspravením eternitových tašek, ale první 

ul. SA, . p. 307 v Budišov  nad Budišovkou, paní Helen
Kowalíkové, s nájemní smlouvou uzav enou od 1. 8. 2012
na dobu ur itou 3 m síce, dle Ob anského zákoníku,
schvaluje pronájem nebytových prostor na ul. Partyzánská
. p. 229, 747 87 Budišov nad Budišovkou Zuzan  Wolf 

za ú elem provozování kade nictví. Nájemní smlouva bude
uzav ena od 1. 9. 2012 na dobu neur itou,
schvaluje zve ejn ní zám ru m sta Budišov nad 
Budišovkou na pronájem bytu . 2, na nám stí Republiky

. p. 661 v Budišov  nad Budišovkou, jedná se o byt II. 
kategorie, nájemní smlouva bude uzav ena od 1. 9. 2012 na 
dobu ur itou 3 m síce, dle Ob anského zákoníku,
schvaluje zve ejn ní zám ru m sta Budišov nad 
Budišovkou na pronájem nebytového prostoru, na ul. nám. 
Republiky . p. 660, 747 87 Budišov nad Budišovkou – ka-
de nictví,
schvaluje dodatek . 1 dokumentu Pravidla pro vydávání 
B udišovského zpravodaje.

Zdroj tepla - kotelna na biomasu,
zateplení objekt  v Budišov  nad Budišovkou



v tší déš  nám ukázal, že to nesta ilo - stav st ešní krytiny je 
špatný. Což znamená, že v p íštím roce nás eká neplánovaná 
v tší investice do kompletní vým ny krytiny, protože pokud do 
zateplení stropu zate e voda, ztrácí své termo-izola ní vlast-
nosti. Po ukon ení této akce bude mít kulturní d m a p ístavba 
ZŠ nový krásný vzhled a st ed m sta zase trochu prohlédne. 
Nutné jsou však i práce na interiéru KD. Malý a velký sál se 
bude kompletn  malovat, projekt nepo ítal s okenními žaluzi-
emi (další investice navíc), zadní st na malého sálu byla po-
kryta zvukovou izolací z molitanu, což výrazn  zlepší akustiku 
v sále. Ve velkém sále budou odstran ny nevzhledné rampy 

se sv tly, které budou nahrazeny halogenovými sv tly na bo -
ních st nách, vynikne tak štuková výzdoba klenbového stropu.
V prostoru „pekla“ budou nainstalovány radiátory a tím by zde
mohl být po dlouhé dob  obnoven provoz toalet.
Záv rem bych rád vyzdvihl práci stavebního dozoru Ing. 
Lu ka Chlachuly, který je na stavb  prakticky každý den, kde 
hlídá kvalitu práce, kontroluje rozpo et a d lá svou práci dob e. 
Bohužel realitou je, že  rma se p ihlásí do sout že na staveb-
ní práce, kde výrazn  podsekne rozpo tovou cenu a vyhraje 
zakázku. Investor sice m že být rád, že ušet il, ale to ho brzo 
p ejde. Se snížením ceny se rovn ž poníží i dotace. Stavební 
 rma, aby alespo  n co vyd lala, hledá od prvopo átku vícená-

klady a vesm s také zadá práce subdodávkou, tzn. p ijede parta 
„i a “, kte í nejsou zam stnanci stavební  rmy a s tím násled-
n  souvisí problémy s kvalitou práce a dodržováním termín . 
S tím vším jsme se bohužel p i této stavební akci setkali a je na 
stavebním dozoru, aby to vše uhlídal ke spokojenosti investora.
Po zateplení budov a uvedení do provozu kotle na spalování
št pky dojde k úspo e na topení v kulturním dom  a v ásti
základní školy. Moderní kotel bude mimo jiné umož ovat ob-
sluhu na dálku p es po íta  bez nutnosti stálé obsluhy. Vnit ní
prostory kulturního domu budou mít d stojn jší vzhled než
doposud. V dalších letech bude nutné samoz ejm  v investi-
cích do interiéru postupn  pokra ovat ke spokojenosti zam st-
nanc  SV  i nás ob an .

Ing . Patrik Schramm, místostarosta m sta
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Podané ruce 2012

Otev ení o ní ordinace ve Vítkov

V sobotu 27. 10. s e v kulturním dom  uskute ní akce s ná-
zvem „Podané ruce 2012“. Je to první spole ná esko-polská 
akce spolu  nancovaná z Fondu mikroprojekt  v Euroregionu 
Silesia v rámci Opera ního programu p eshrani ní spolupráce 

R – PR 2007 – 2013. Jde o celodenní kulturní akci, která je 
ur ena zástupc m obce, kulturních, sportovních a zájmových 
sdružení našeho m sta a zástupc  podobných spolk  z Powi-
atu Glubczyckého. Je pozváno 50 zástupc  z polské strany 
a 150 zástupc  organizací z Budišova. Cílem tohoto projek-
tu je vytvo ení „startovních“ pozic pro rozvoj spolupráce na 
úrovni konkrétních subjekt . Jednotlivá zájmová sdružení se 
budou moci prezentovat a mohou sami navázat spolupráci. Na 
spole né projekty poté mohou žádat o dotaci z Fondu mikro-
projekt . P íležitost zde hlavn  vidím pro sportovce, hasi e, 
SV , školu atd. Bude záležet jen na jejich zájmu, m sto a SV  

je p ipraveno pomoci p i podání žádosti. Nutné je také p ed  -
nancování projektu z rozpo tu m sta. Dalším cílem této akce
je dohoda na spole ném po ádání festivalu Budišovské esko-
-polské Letnice 2013. B hem listopadu chceme na sekretariát 
Euroregionu Silesia podat žádost na tento projekt.
Zástupci Powiatu p ijedou do m sta v 10 hodin k radnici, poté
navštíví muzeum b idlice, kostel Nanebevzetí panny Marie,
máme p ipravenu také prohlídku Kružberské p ehrady, ha-
si ské zbrojnice a dalších zajímavostí ve m st . Od 16. hodin
za ne v KD hlavní program, kde budou p ipravena vystoupe-
ní d tí a zájmové organizace dostanou prostor k prezentaci.
Ob erstvení je zajišt no formou zabíja kových hod , k tanci
a poslechu zahraje živá hudba a ve er vyvrcholí akustickým
koncertem.

Ing. Patrik Schramm, místostarosta m sta

Dne 12. íjna 2012 bude otev ena o ní ambulance, a to v bu-
dov  bývalé chirurgie v nemocnici ve Vítkov , tam kde je nyní 
ambulance plicní a kožní. P ístup je po schodišti nebo výta-
hem.
Ordina ní doba: každý pátek od 7 - 14 hodin. 

Pacient pot ebuje pouze kartu pojišt nce. Pokud má n jakou
zdravotní dokumentaci, a  ji vezme s sebou. Pokud ne, nic se
ned je, léka  ud lá vstupní prohlídku nového pacienta.
O ního léka e zajiš uje 1. o ní klinika spole nosti Agel, a. s.
prost ednictvím o ní ambulance z nemocnice v Novém Ji ín .

Ú ední hodiny M stského ú adu Budišov nad Budišovkou
Pond lí a st eda - ú ední hodiny 8,00 - 11,30 h. 12,00 - 17,00 hod. (pracovník musí být p ítomen)

V neú edních dnech v úterý, tvrtek 7,30 - 11,30 h., 12,00 - 14,30 a v pátek 7,30 - 11,30 h., 12,00 -13,30 h.
je možné vy ídit všechny záležitosti jako v ú edních dnech, pokud je p ítomen p íslušný pracovník, nebo ten, který jej zastupuje.

V neú ední dny nemusí být pracovníci p ítomni z d vodu školení, vy izování dotací a ú edních záležitostí apod.
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Informace o svozu nebezpe ného odpadu
V sobotu 13. íjna bude organizován svoz nebezpe ného odpadu, dle níže uvedeného asového harmonogramu.

Místo as

Guntramovice Horní Guntramovice – autobusová zastávka 08:30 – 08:40

Dolní Guntramovice – autobusová zastávka 08:45 – 08:55

Budišov nad Budišovkou Autobusová zastávka u rybníka
(Berounská ulice) 09:00 – 09:10

Berounská (Autoservis p. Horník) 09:15 – 9:25

Sídlišt  (715) 09:30 – 09:40

Dukelská (pálenice) 09:45 – 9:55

Dukelská (hasi ská zbrojnice) 10:00 – 10:10

Dukelská (hosp dka p.Wícha) 10:15 - 10:25

SA (681,682) 10:30 – 10:40

Sokolovna 10:45 – 10:50

Partyzánská (M Ú) 10:55 – 11:05

Ulice Generála Svobody ( OV) 11:10 – 11:20

Parkovišt  Generála Svobody 11:25 – 11:35

Staré Old vky U Zempolu 11:45 – 11:55

To na autobusu 12:00 – 12:10

Podlesí U hospody 12:25 – 12:40

Ob ané m sta mohou bezplatn  odevzdat následující druhy
nebezpe ných odpadp ý p : 

syntetické barvy, laky, edidla 
post iky
vyjeté motorové a p evodové oleje
staré nát rové hmoty
odpadní dehtová lepenka
odpadní kyseliny, louhy 
olejové  ltry
akumulátory s elektrolytem
baterie, autobaterie
mo idla

Místa zp tného odb ru v našem m st :
Místo zp tného odb ru – záme ek (SLTS) 
Na sídlišti (U Jednoty, . p. 690)
Dukelská . p. 454
M Ú (Halaškovo nám stí, Partyzánská)
Guntramovice (autobusová zastávka)

Bližší informace:
Ing. Jana Dovrt lová, tel. 556 312 048,

email: j.dovrtelova.mu@budisovnb.cz

Dvaasedmdesát hodin proti lhostejnosti
M že jít t eba o uspo ádání hudebního vystoupení v domov  
pro seniory, o zorganizování sportovního klání pro d ti z d t-
ského domova, o úklid parku. Nebo o vy išt ní potoka, o obno-
vu studánky, o opravu d tského h išt , o nový nát r zdi po má-
rané sprejery... Když se rozhlédnete po svém okolí, jist  vás
samotné napadne, co se tu dá zm nit k lepšímu. Cht lo by to
vlastn  jen pár lidí, kte í nejsou lhostejní. A trochu toho asu.

ekn me tak t i dny. Neboli 72 hodin.
Zmín ných dvaasedmdesát hodin uplyne od 12. do 14. íjna.
B hem této doby prob hne v naší republice ada dobrovolnic-

kých akcí. Kdykoliv ve výše uvedeném termínu – a zárove
jakkoliv dlouho v takto daném asovém rozmezí – se ob taví
lidé v echách, na Morav  i ve Slezsku pustí do inností, jimiž
pomohou druhým, p írod , zkrátka okolí. 
A nebudou v tom sami. Tou dobou totiž p iloží ruku k svému
vyhlédnutému dílu i jejich neznámí kolegové v partách nad-
šenc  na Slovensku, v Ma arsku, v Rakousku, ve Slovinsku i
v Bosn  a Hercegovin . Zmín ný projekt probíhá v n kterých
evropských zemích už více než deset let a za tu dobu se do n j
zapojilo p es 200 000 dobro volník . U nás zvedla pomyslnou
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Pane Dušku, m žete se našim tená m krátce „p edstavit“?
Je mi padesát dev t let a jsem rodák z Opavy. Absolvoval jsem 
St ední lesnickou školu v Hranicích a Lesnickou fakultu VŠZ 
v Brn . B hem studií jsem se oženil a narodil se nám první syn.
Po ukon ení vojenské služby jsem pracoval šest let v zem d l-
ství. V té dob  se nám narodil druhý syn. Od roku 1986 jsem
pracoval u Severomoravských státních les , lesního závodu 
Vítkov a od roku 1992, od vzniku Les  eské republiky, jsem 
u tohoto státního podniku vykonával funkci lesního správce, 
a to až do lo ského roku.
Dnešní doba je hektická a všichni neustále sp chají a „nemají 
as“. Jste na tom stejn  nebo si najdete chvilku i na své záliby?

Koní k  jsem m l doposud celou adu. Mnozí z Budišova si
m  pamatují jako zapáleného akvaristu, když jsme spole n
s nimi a p áteli z Vítkova organizovali akvaristické výstavy 
v obou m stech. Ve spolupráci s LŠU jsme s manželkou or-
ganizovali ve ery výtvarného um ní, pracoval jsem s mládeží 
atd. P ed dvanácti lety jsme se dali do rekonstrukce starého
rodinného domku a zahrádky a na ostatní záliby už nezbýval 
as. A protože práce na domku a na zahrádce nikdy nekon í,

trvá tento stav dodnes. Takže mi z mých zálib už z stala jenom 
myslivost a naši t i psi.
Na nové p sobišt  lov k v tšinou nastupuje s ur itými o e-
káváními a p edstavami. Co Vás po nástupu na pozici edi-
tele Správy les  a technických služeb nejvíce p ekvapilo (za-
sko ilo) – v dobrém i špatném slova smyslu?
V tom dobrém jsem byl zasko en iniciativním p ístupem mých 
koleg  na SLTS k ešení n kterých problém   rmy. P estože
areál „Záme ku“ se zdá být rozsáhlý, zjistili jsme, že chybí
místo na výrobu paliva. Rozhodl jsem se, že vyklidíme pro-
story pod p íst eškem, kde byl sklad „všeho“. A dohodli jsme 

se, že je uklidíme mimo pracovní dobu a zdarma. Samoz ejm  
dobrovoln . Dovedete si p edstavit, jak velkou jsem m l ra-
dost, když jsme se v sobotu ráno sešli v areálu úpln  všichni. 
A ješt  v tší radost jsem m l, když mi kolegové odpoledne 
oznámili, že si to do konce roku ješt  jednou zopakujeme a do-
ladíme to, co jsme ten den nestihli.
V tom špatném jsem byl zasko en novelou zákona . 137 (po-
známka Redakce - Zákon . 137/2006 Sb., o ve ejných zakáz-
kách - Ve ejnou zakázkou je zakázka realizovaná na základ  
smlouvy mezi zadavatelem a jedním i více dodavateli, jejímž 
p edm tem je úplatné poskytnutí dodávek i služeb nebo úplat-
né provedení stavebních prací. Ve ejná zakázka, kterou je za-
davatel povinen zadat podle tohoto zákona, musí být realizová-
na na základ  písemné smlouvy), která za ala platit od dubna 
letošního roku. Po odchodu od Les  eské republiky jsem se 
naivn  domníval, že tento, pro les ne zcela š astný zákon, se 
m  už nebude týkat. Bohužel tato novela zasahuje nejen do 
hospoda ení v lesích, ale i do innosti technických služeb. Nej-
v tší riziko, které z n j plyne, je, že ve výb rových ízeních 
zvít zí  rmy „odjinud“ a ob ané Budišova p ijdou o práci.
V dnešní dob , kdy je míra nezam stnanosti v Budišov  ko-
lem 19%, to je velmi závažný problém.
To bezesporu, proto je mým hlavním úkolem posledních týdn  
najít takovou strukturu  rmy, kdy p i dodržení „litery zákona“ 
a uplatn ní všech výjimek, bude možno zadávat práce v lese 
a vykonávat innosti pro m sto (údržba komunikací, údržba 
ve ejné zelen , svoz odpadu) bez vyhlášení výb rového ízení, 
p ímým zadáním práce živnostník m a zam stnanc m tech-
nických služeb – ob an m Budišova.
Tento problém ešíme samoz ejm  s právníky, kte í ješt  ko-
ne né stanovisko nevyslovili. Z toho, co doposud víme, vy-

po adatelskou rukavici eská rada d tí a mládeže ( RDM)
a pov domí o projektu ší í pod názvem „72 hodin – Ruku na
to!“ „Smyslem projektu je zapojit b hem dvaasedmdesáti ho-
din co nejvíce dobrovolník  a ukázat jim, že sta í málo, aby do-
kázali mnoho! P esv d it je, že jsou sami schopni zm nit v ci,
které se jim nelíbí,“ vysv tluje místop edseda RDM Ond ej“
Šejtka, hlavní koordinátor. Pokud vás myšlenka 72 hodin za-
ujala, vše pot ebné snadno zjistíte na webu www.72hodin.cz.
Pro p ípad, že by snad nadšenc m nechyb l elán, ale netušili
by, do eho konkrétn  se pustit, inspiraci jim nabídne data-
báze na webu p íbuzného projektu RDM „Nelíbí se mi to“
(www.nelibisemito.cz). O  se jedná? Komu není lhostejné,
jak jeho okolí vypadá, má nyní k dispozici nový nástroj, je-
hož pomocí m že na zanedbaný kout naší republiky alespo
upozornit. Prost ednictvím Facebooku pak m že databázi
míst nevábného vzhledu sdílet pom rn  široká komunita;
m že o ní vést diskusi, hodnotit jednotlivé její položky a sna-
žit se o díl í nápravu.
„K dispozici je již také aplikace pro mobilní telefony,“ dopl-“
uje Ond ej Šejtka. „Majitelé telefon  s opera ním systémem 

Android mohou jednoduše vyfotit nap íklad posprejovanou 
ze  a její obrázek pomocí mobilního telefonu ihned umístit do 
interaktivní mapy,“ vysv tlil, jak m že p idání nového zázna-“
mu také fungovat.
Text na internetových stránkách projektu „Nelíbí se mi to“ je 
vcelku výmluvný: Máš plné zuby rozmlácených a zanedba-
ných míst, špíny a neochotných lidí? Nem žeš se na to již více 
dívat? Ukaž, co se ti nelíbí, a ozna  to na map . A  to všichni 
vidí! Na webu také probíhá hlasování o nejodpudiv jší kout 
v R: každý uživatel m že p idat sv j záporný hlas – a tím-
to „lajkováním naruby“ ukázat ostatním, že ani jemu se dané 
místo v bec nelíbí.
Na monitorech svých PC si mohou mapu s rozr stající se da-
tabází zobrazit – stejn  jako každý jiný – odpov dní magist-
rátní ú edníci a další initelé místních samospráv, respektive 
majitelé daných objekt . Databáze m že být užite ná jednak 
jim, a jednak i p ípadným dobrovolník m, kte í by se cht li na 
odstran ní n které z „vad na kráse“ – by  té sebenepatrn jší – 
sami podílet... Tomáš Hurt,

koordinátor mezinárodních vým n v rámci projektu 72 hodin

Ing. Miroslav Dušek, editel Správy les
a technických služeb Budišov nad Budišovkou, p.o.

Motto: Ned lej jiným to, co sám nemáš rád

V dnešním vydání zpravodaje Vám p inášíme rozhovor s Ing. Miroslavem Duškem. Do funkce editele Správy les  a technických 
služeb našeho m sta byl na základ  výsledk  výb rového ízení jmenován 16. ledna 2012. Více než p l roku tedy ídí STLS, ale 
protože Ing. Dušek bydlí v nedalekém Vítkov  a nemusí tedy  být našim ob an m až tak znám, položili jsme mu n kolik otázek:
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plývá, že nejjednodušším ešením je stávající p ísp vkovou
organizaci rozd lit na dv  ásti. Na spole nost s ru ením ome-
zeným, která bude spravovat lesní majetek m sta a druhou,
nevýd le nou organizaci, které bude m sto zadávat ve ejn
prosp šnou práci na svém majetku a pro své ob any – údržba
komunikací, ve ejná zele  atd.
Ožehavým tématem dneška jsou ur it  mimo jiné i ceny za
vytáp ní dom  a byt . M žete nám nastínit vývoj cen palivo-
vého d íví pro p íští roky?
Ceny palivového d íví jsou dány cenou surového d íví na trhu
a cenou palivového d íví okolních prodejc . Naší snahou je
prodávat palivo za co nejnižší cenu. Uv domujeme si totiž niž-
ší kupní sílu obyvatel Budišova. Na výrob  palivového d íví
však v žádném p ípad  nem žeme prod lávat. Jestliže jsme
schopni prodat surovinu, ze které vyrábíme palivo nap . za
1000 K  za m3, musí být i cena 1 m3 paliva t chto 1000 K  +
náklady a režie na jeho výrobu. Vývoj cen surového d íví na
trhu pro p íští rok si netroufám odhadnout.
SLTS mimo jiné spravuje také p írodní koupališt . Ovšem
jeho stav je za posledních dvacet let žalostný a naše tená e
by ur it  zajímalo, zda neplánujete obnovu tohoto místa.
Žalostný stav nevykazuje jenom p írodní koupališt , ale celý
areál „M stského parku“. Pokud chceme z této oblasti ud lat 
op t výletní místo pro odpo inek ob an , musíme celý pro-
blém ešit komplexn . Toto ešení však nepat í do kompetencí
SLTS, ale rozhodovat o n m musí p edevším zastupitelstvo
m sta. Naše  rma m že pom rn  hodn  ovlivnit hospoda ení
v okolních lesích. V rámci tvorby nového lesního hospodá -
ského plánu na období 2013 až 2022 proto navrhujeme tyto
lesní porosty za adit do tzv. „lesa zvláštního ur ení – p ím st-
ského lesa“, ve kterém je rekrea ní funkce nad azena funkci
produk ní (výrob  d íví). V takovém lese pak m žeme vysa-
zovat i jiné, nep vodní d eviny, které vidíme v parcích nebo
botanických zahradách. M žeme zde umístit aleje, stezky pro
cyklisty, odpo ivadla, bezpe ná ohništ  atd. V tomto sm ru
chceme rozhodn  park vrátit svému ú elu.
Jist  máte svou vizi, dlouhodob jší plány, priority a sm r vývo-

je, kterým by se m la organizace pod Vaším vedením ubírat…
Nejv tší problém, který naše organizace musí v následujících
letech vy ešit, souvisí s tzv. „ch adnutím smrku“, které postih-
lo naši oblast jako jednu z prvních v Evrop . Jejím d sledkem
je likvidace smrku, kterého zde ješt  p ed dvaceti lety rostlo
70%. V sou asné dob  se v lesních porostech nacházejí pouze
jeho zbytky, které dot žíme b hem n kolika let (není to naše
snaha, ale nutnost daná zákonem). Tímto se ovšem p ipravíme
o nejvýznamn jší zdroj p íjm  naší organizace. Rozsáhlé ho-
liny, které touto t žbou vznikly, musíme do dvou let od jejich
vzniku zalesnit a do sedmi let zajistit (musí mít výšku, kdy
je neohrožuje bu e  ani zv ). Takže náklady se nám naopak 
zvyšují. A tak se dostáváme k jádru tohoto problému. Nalézt 
náhradní tržby p i nedostatku prodejného smrkového d íví
a snížit náklady na p stební innost p i zachování kvality lesa,
aby se naše  rma nestala ztrátovou. V tom vidím hlavní priori-
tu mé práce v budoucích letech.
Co Vás pot ší nebo naopak spolehliv  namíchne?
Nejvíc m  pot ší pohled na rozzá ené d tské o i. Protože
v tom okamžiku si uv domuji, že máme po ád pro co žít. 
A co m  roz iluje? Popravd , v poslední dob  mi nejvíce vadí
rozbujelá byrokracie, která je dobrá jenom pro velké množství
kontrolor . Ti v tšinou nic nezjistí anebo najdou jenom malé
„h íšníky“. (Ti velcí jsou z ejm  nedotknutelní.) Zdržuje to lidi
od smysluplné práce.
Co byste na záv r rád vzkázal našim tená m?
Jsem v Budišov  teprve krátkou dobu a nejsem ješt  postižen
„profesionální slepotou“. Proto jej vnímám jako malebné, sta-
robylé m ste ko se speci  ckou atmosférou. Prosím proto ob-
any Budišova, pro které je toto všechno samoz ejmostí, aby

si tyto hodnoty chránili a neni ili je tolerováním vandalismu
a nepo ádku. Uklidit po svém pejskovi, odhodit odpadky do
koše místo na chodník, neodhazovat voln  nedopalky cigaret 
atd. p ece není tak velká práce. A i tyto zdánlivé mali kosti
mají na vzhled m sta veliký vliv.
D kujeme za Váš as, rozhovor i poskytnuté informace.
Za Redak ní radu Budišovského zpravodaje Ivana Tomandlová

ZPRÁVY M STSKÉ POLICIE
S kon ícím létem m žeme zhodnotit in-
nost strážník  b hem uplynulých prázdnin.
Toto období je vždy p ízna né zejména tím,
že se Budišov zaplní turisty, letními tábory,
p ípadn  dalšími návšt vníky našeho m s-
ta. Navíc je zde v tší pohyb d tí a mládeže
jak místní, tak i té, která je zde na prázdni-
nách. Pro d ti je to ur it  as oddechu, ne-
musejí do školy a mohou si nerušen  užívat 
prázdnin. To vše vypadá idylicky pouze do
doby, než se po ur it  dob  za nou nudit,
vymýšlet r zná „zpest ení“ a obt žovat 
svým chováním ostatní lidi kolem. Každý
z nás byl kdysi dít tem a ur it  i my jsme
nebyli „svatí“. Problém je ale v tom, že my jsme se na rozdíl
od dnešní generace tak rádi nep edvád li a ned lali nepo á-
dek na ve ejnosti. To jsou ty stížnosti na skupinky mladistvých
v parku na ul. Dukelské, Halaškov  nám stí, autobusovém
nádraží a u Nákupního st ediska. Hlídky MP tak tráví v t ch-
to m sících v tšinu asu ešením astých stížností ob an  na
rušení no ního klidu, p ípadn  nepo ádku na místech, kde tyto
skupinky scházejí. Problémy jsou také s mladistvými cyklisty,

kte í zapomn li, jak má být jízdní kolo vy-
baveno za snížené viditelnosti, kdy mohou
p i jízd  užít chodníku apod. Zárove  za-
pomínají i na to, že jsou po 15. roce v ku
zodpov dní za své jednání a mohou být 
projednáni za p estupek. U t ch mladších
samoz ejm  nesou ást zodpov dnosti rodi-
e, i jiní zákonní zástupci. Prázdniny jsou

za námi. V jejich pr b hu našt stí nedošlo
v souvislosti s mládeží k žádné vážn jší
události. Bu me jenom rádi, že prázdniny
prob hly bez problém , a tato kritická slova
padnou na úrodnou p du.
N kolik d ležitých událostí ešených

M stskou policií: 
3. 7. 2012 ve 22.15 hod. - Hlídka MP p ijala oznámení o zci-
zování d íví ze skládky ve Starých Old vkách. Pachatelé p ed 
hlídkou ujeli ve sm ru na obec ermná. Na míst  byla naleze-
na pouze ást rozbitého p ív sného vozíku za auto.
10. 7. 2012 ve 21.30 hod. - MP p ijala telefonické oznámení ob-
ana, který uvád l, že se skupina mladistvých pokouší rozebrat 

kovovou ást stavidla na nádrži v Lesním parku. Nezletilým se
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p i p íjezdu hlídky MP poda ilo uniknout do blízkého lesa.
11. 7. 2012 v 16.30 hod. - Na žádost Policie R OO Vítkov
- prov ení telefonické informace ob ana, který oznámil, že
skupina 4 osob rozebírá poblíž Meteorologické stanice na er-
veném kopci kovové pásy pracovního stroje. Po p íjezdu na
místo bylo zjišt no, že stroj rozebírali 4 muži. Ti z místa utekli
poté, co se je oznamovatel pokusil vyfotit mobilním telefonem.
Identi  kací pachatel  podle fotodokumentace bylo zjišt no, že
se jednalo o osoby z Budišova. Informace byly p edány hlídce
Policie R.
13. 7. 2012 v 17.30 hod. - Hlídka MP zjistila p i kontrole
katastru m sta skupinu osob, která provád la kácení d evin
v blízkosti p íjezdové komunikace ve sm ru na B idlicový d l
Staré Old vky. Osoby uvád ly, že vý ez strom  provád jí pro
 rmu, která je novým vlastníkem B idlicového dolu v rámci

zpr jezdn ní komunikace do Budišova. Šet ením události vy-
šlo najevo, že zmín né osoby sice byly zadavatelem pov eny
vý ezem náletových d evin, ovšem jakékoliv kácení pro vlast-
ní pot ebu mimo pracovní dobu nem li povoleno. Na základ
t chto informací odstoupil majitel b idlicového dolu od pra-
covní smlouvy s t mito zam stnanci a zakázal jim vstup na
tuto stavbu.
25. 7. 2012 ve 20.20 hod. - Strážníci zjistili p i pravidelné
obch zce m stem skupinu osob, která popíjela alkohol poblíž
kašny na Halaškov  nám stí. Osoby nereagovaly na opakova-
né výzvy strážník , aby od protiprávního jednání upustily. V c
nebylo možno vy ešit na míst  v blokovém ízení. Osoby byly
následn  z místa vykázány a p ípad byl postoupen Komisi pro
projednávání p estupk .
29. 7. 2012 ve 20.00 hod. - Na služebnu MP se dostavila star-
ší žena, která uvád la, že byla pokousána voln  pobíhajícím
psem, jehož majitelem je rodina bydlící na ulici Partyzánské
v Budišov . Žena dále uvedla, že vyhledala léka skou pomoc. 
Ošet ující léka ka žádá veterinární potvrzení o bezinfek nosti 
uvedeného psa. Šet ením události bylo zjišt no, že majitelé ne-
mají psa v bec o kovaného. Jako d vod uvád li svoji špatnou
 nan ní situaci. Uvedli rovn ž, že nemají peníze ani na za-

placení veterinárního vyšet ení. Osoby byly hlídkou na míst  

pou eny, že o kování psa proti vzteklin , v etn  jeho vyšet ení
související s pokousáním lov ka je jejich zákonnou povinnos-
tí. V p ípad , pokud tak neu iní ve lh t  do 24 hod. od napa-
dení, je jejich jednání trestné. Na základ  t chto skute ností
doložili majitelé psa dne 30. 7. 2012 osv d ení veterinárního
léka e, že je pes v po ádku.
31. 7. 2012 v 19.00 hod. - Nalezla hlídka MP v prostoru Ha-
laškova nám stí v Budišov  zesláblého staršího muže. Tento
polehával ve výklenku okna bývalé restaurace Národní d m.
Osoba byla zesláblá a jevila známky dezorientace. Strážníci
proto muže p evezli na služebnu MP, kam posléze p ivolali
léka skou pomoc. Po p íjezdu RZS na místo se muž probral,
za al se s léka em dohadovat, že žádnou pomoc nepot ebuje
a z místa odešel.
13. 8. 2012 v 16.20 hod. - P ijato oznámení o fyzickém na-
padení muže u domu poblíž nádraží D. Po p íjezdu na místo
hlídka MP zjistila, že napadený muž je vážn  zran ný v obli-
eji, krvácí a je mu nevolno. Poskytla zran nému první pomoc,

p ivolala RZS a hlídku P R pro podez ení z trestného inu.
Napadený muž byl p evezen k léka skému ošet ení.
17. 8. 2012 ve 21.45 hod. - Hlídka MP p ijala telefonické
oznámení ženy, které uvád la, že n kdo k i í o pomoc na za-
hrádká ské osad  u Vysíla ky. Hlídka vyjela na místo, kdy
zjistila, že probíhá oslava v bývalé dr bežárn  (objekt v uží-
vání Chovatelského svazu). Osoby uvád ly, že zde sice došlo
k incidentu, ale vše se již vy ešilo na míst . Posléze se na slu-
žebnu dostavili manželé, kte í uvedli, že byli fyzicky napadeni
skupinkou t í muž  p i cest  ze zahrádky. Vzhledem ke zjišt -
ným okolnostem byla na místo p ivolána hlídka P R, která si
p ípad p evzala.
31. 8. 2012 ve 20.50 hod. - P ijato oznámení o fyzickém napa-
dení družky. K napadení m lo dojít v byt  domu poblíž nám s-
tí. Po p íchodu na místo incidentu hlídka zjistila, že je mladší
žena zran ná. Tato odmítala léka skou pomoc a uvád la, že
si napadení zasloužila. Muž byl pro svou agresivitu p evezen
hlídkou MP na Protialkoholní stanici v Opav  k vyst ízliv ní.
V c byla postoupena k projednání do KPPP.

Baro  Milan, vedoucí strážník MP

ŠKOLSTVÍ

V pond lí 3. zá í jsme p ed m stským ú adem op t zahájili nový
školní rok. Tato letitá tradice umož uje na vlastní o i sledovat 
demogra  cký vývoj v našem m st . Když jsem p ed sedma-
dvaceti lety stála p ed m stským ú adem se svou t ídou poprvé,
byl tento prostor d tmi zcela zapln n. Taky p t set d tí je p t set 
d tí. Dnes je nám stí ko jakoby poloprázdné, trošku se zdá, že 
je p ihlížejících rodi  více než samotných
školák . Však se také jejich po et zten il víc
jak o polovinu. Ale taková je prost  realita.
A tak i v letošním školním roce jsme museli
upravit organizaci t íd, p izp sobit ji po tu
žák , ale také vzít v úvahu školskou politi-
ku naší vlády a z toho vyplývající  nan ní
zajišt ní celého školního roku. Pozitivní je,
že jsme mohli letos otev ít dv  první t ídy
s celkovým po tem žák  39. Další údaje už
ovšem tak pozitivní nejsou. Kv li nedostat-
ku  nancí jsme museli spojit dv  druhé t ídy

a vytvo it jednu t etí a stejn  tak spojit dv  šesté t ídy do jed-
né sedmé. Po mnoha letech tak máme ve škole krom  prvních 
t íd všechny ostatní t ídy jen po jedné. Celkový po et žák  je 
v sou asné dob  229, je to zhruba stejn  jako vloni.
Že je tento trend spojování t íd pro d ti velmi neš astný, je jas-
né asi každému rozumnému lov ku. Je velký rozdíl mít d tí 

ve t íd  t eba 18 nebo mít d tí 32. Realita 
je ovšem taková a nám nezbývá, než se s ní 
poprat. Že se o to snažíme, sv d í fakt, že 
i v letošním roce bude ve škole pracovat asi-
stent pedagoga, který bude na nižším stupni 
pomáhat ve t ídách t m nejslabším žák m.
Specialitou naší školy také je, že máme 
u ebny a školní družinu rozmíst ny celkem 
ve t ech budovách. Budovy jsou vesm s 
staré a starší, jejich provoz samoz ejm  sto-
jí peníze a údržba s p ibývajícími lety také. 
S ubývajícím po tem d tí se samoz ejm  

Za al nový školní rok 2012/2013



BUDIŠOVSKÝ ZPRAVODAJ

12

naskýtá myšlenka, zda by se nedalo soust edit výuku do dvou
budov – na nám stí Republiky a na Halaškov  nám stí, zbavit 
se budovy na Berounské ulici, kde sídlí školní družina, a pro-
voz zlevnit. Tuto skute nost jsme zvažovali, bohužel však má
tento plán i své nedostatky, které zatím myslím p evažují nad 
klady. Ani jedna ze zbývajících budov nemá nap íklad zahradu
nebo použitelný dv r, který d ti ve školní družin  využívají.
V budov  na Berounské ulici jsou umíst ny i dílny s vyba-
vením, pro které op t není umíst ní. A pokud bychom cht li
p emístit i t i t ídy a hernu, museli bychom možná za ít rušit 
odborn  vybavené u ebny na vyšším stupni. To záleží na po-

tech žák  v dalších letech, protože p edb žné odhady ukazují, 
že by stavy d tí mohly jít op t mírn  nahoru. P esto se této 
myšlence nebráníme a myslím, že je to v c dalších jednání i se 
z izovatelem naší školy.
Ale nechci být jen pesimista a škarohlíd. Ve škole je spousta 
v cí, které nám p inášejí radost. Práce s d tmi je namáhavá, 
ale asto i radostná a zábavná. S p isp ním m stského ú adu 
se nám stále ješt  da í školu vybavovat novými pom ckami 
a technikou, zlepšovat prost edí t íd i chodeb. A tak se k nám 
n kdy p ij te podívat. Jste srde n  zváni.

Hana Hladišová, zástupkyn  editele ZŠ

Pond lní den 17. zá í za al v naší školce jako každý jiný, ale
d ti z p edškolních t íd, Brou k  a ertík , v d ly, že to jen
tak oby ejný den nebude! ekal je totiž výlet za zví aty a to až
do Kloko ova, kam nás pozvala paní u itelka Sta ka Kalino-
vá, která je u nás na praxi. 
Po deváté hodin  jsme ze školky vyrazili na vlak, místo které-
ho nás ekal autobus, ale nám to nevadilo, protože tak jak tak 
nás dovezl do Vítkova, kde jsme si na další spoj chvilinku po-
kali a ten nás dopravil do Kloko ova, kde to všechno za alo!

Paní u itelka Sta ka už nás ekala, ne však sama, ale s veli-
kým p ekvapením! Dv  bry ky tažené ko mi a jeden trakt rek,
který skrýval své kon  pod kapotou, nás dovezly až k jejímu
domu a tam p ekvapení pokra ovalo! Tatínek paní u itelky je
chovatelem pštros  a tak jsme všichni m li možnost je neje-
nom vid t, ale také si pštrosí ku ata pohladit. Dostali i jsme
i dárek v podob  pštrosího vají ka a pe í. Potom jsme doplnili
síly u sva iny a dobrot, které nám p. u . Sta ka nachystala!
Doplnit síly bylo pot eba, protože nás ekala po ádná túra! Ta
vedla p es Franc v dv r, kde jsme si prohlédli pasoucí se kozy
a ovce, a aby t ch zví ecích zážitk  nebylo málo, navštívili
jsme i kon  a poníka p ímo ve stájích. Poté naše cesta ved-
la kolem krásných ko ár  a mezi pastvinami až k lesu, kde
to všechno nekon ilo, nýbrž pokra ovalo a to cestou jen pro
odvážné, která nás dovedla na místo, kde nás ekaly hry, zá-
bava a také ob erstvení v podob  párk , kolá  a pití. Rozd -
lili jsme se do t í skupin a šli na to! První skupina se skláda-
la z nejv tších hladovc , proto za ali opékáním párk , druhá
skupinka se vydala na louku, kde je ekala parádní p ekážková
dráha a v domostní sout ž a ta t etí šla uklidit les, protože byl
po návšt v  n jakých lump  p kn  zane ád ný. Když se d ti

na všech stanovištích vyst ídaly a m ly plná b icha, byl as 
vydat se na zpáte ní cestu. A protože to byl velký kus, za ídila 
nám p. u  Sta ka ,,taxíka“ v podob  trakt rku a byli jsme tam 
natotata. Na zástavce jsme jí moc pod kovali za nádherný den 
plný dobrodružství a zábavy, který pro nás p ipravila, nasedli 
jsme do autobusu, naposledy jsme zamávali a jeli jsme dom . 

ekal nás poslední p estup ve Vítkov  a pak už hurá do Budi-
šova, kde na nás na zastávce už ekali nedo kaví rodi e, kte í 
si rozebrali své unavené, ale š astné d ti, aby si doma odpo i-
nuly a zítra zase mohly jít v plné síle do školky a o svém krásn  
prožitém dni pov d t mladším kamarád m.
Cht li bychom touto cestou velmi pod kovat panu Josefovi 
Kalinovi a Sta ce Kalinové, kte í pro nás setkání se zví aty 
p ipravili a umožnili nám prožít krásný slune ný den v nádher-
né vísce, jménem Kloko ov.

Bc. Jana Košariš anová, DiS. – u itelka MŠ

V naší mate ské škole si všichni p ejeme, aby tvá  naší školy
byla vlídná, p átelská, up ímná, citlivá a pestrobarevná nejen

ve výchov  a vzd lání, ale také ve svém vzhledu. P áli bychom 
si, aby se všem d tem v naší školi ce líbilo, proto se snažíme 
ji neustále zkrášlovat. V dob  letních prázdnin jsme se pustili 
do malé prom ny. Nechali jsme vymalovat umývárny, chodby 
v p ízemí, d ti mají zrekonstruované postýlky, ale také nám 
vznikla úpln  nová t ída pro nejmenší d ti – Myši ky.
Kdo se na této prom n  podílel a komu pat í velké díky?
Krásnými barvami nám prostory t ídy, chodeb a umýváren vy-
maloval pan Petr Haferník z  rmy Alda – tým, krásné nové ob-
ložení ve t íd  vyrobil a montoval pan Martin Pavelka, koberec 
položil a zalištoval pan Lukáš Doubek a Lumír Polách. Do t í-
dy jsme d tem koupili nový barevný nábytek, který nám složil 
pan Jozef Slivka. Pod kování pat í také panu Ji ímu Pizurovi, 
který spole n  s panem Slivkou odstranil staré garnýže, což 

Podzimní výlet - za zví átky na statek

Zlaté eské ru i ky v MŠ
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Každý školní rok, tak jako každý kalendá ní rok, je za átkem 
n eho nového. Pro d ti, které do MŠ p icházejí poprvé, je 
to as velkých zm n, ale také objev , nových kamarád  atd. 
Všichni zam stnanci se snaží, aby se d tem v MŠ líbilo, aby 
za len ní nov  p íchozích d tí prob hlo co nejlépe a pokud 
možno bez slzi ek. Také proto se v mate ských školách uklí-
zí, p ipravuje, chystá, maluje a d je spousta dalších v cí. Pro 
školní rok 2012/2013 jsme v MŠ Svato ovice nejen nov  p í-
chozím d tem p ipravili p ekvapení v podob  nov  vymalova-
né a vyzdobené vstupní chodby do MŠ a t ídy VV, které, jak 
doufáme, se d tem budou líbit a budou pro n  inspirací k vlast-
ní tvo ivosti a hrám. Také na n  v novém školním roce ekají 
r zné úkoly, sout že, tvo ivá odpoledne, zážitky a spousta dal-
ších p ekvapení. Zde ka Sventková, u itelka MŠ

V m síci srpnu se náš D tský domov ve spolupráci s SV  Bu-
dišov nad Budišovkou zú astnil desetidenního adrenalinového
pobytu ve st edisku ISTAN v B ezové u T ebí e. Jednalo se
o sou ást projektu podpo eného Nadací OKD. V t chto dese-
ti dnech jsme si opravdu hodn  užili. Jelikož jely všechny d ti
z našich dvou dome k , museli jsme se rozd lit na dv  skupi-
ny. Jedna skupina byla složená z velkých d tí a ve druhé byli
naši nejmenší - a že jich te  máme v domov  hodn . Velké d ti
si pod vedením instruktora Kuby a Pepy Poljaka b hem deseti
dn  sáhly opravdu až na dno svých sil, a to b hem nejr zn jších
adrenalinových sport . Celý pobyt byl pojatý svým programo-
vým zam ením jako prožitkový, a to v mnoha úrovních. Krom
zna n  adrenalinových aktivit, jako jsou nap . lanové centrum,
lanovka i lezecká st na, m ly d ti možnost realizovat se také
v komunika ních, dramatických a výtvarných oblastech. A že to
stálo za to - posu te sami: sjezd na lanovce do jezera, lezení na

cvi né st ny, lezení ve výškách v lanovém centru, opi í dráha 
pro vojáky, paintball a airsoft. Celých deset dn  se neslo v duchu 

Neoby ejný um lecký zážitek prožili zam stnanci D tského
domova v Budišov  nad Budišovkou. P ijali pozvání Nada -
ního fondu manžel  Livie a Václava Klausových do Prahy
na divadelní p edstavení Richard III., které se uskute nilo
v rámci tradi ních LETNÍCH SHAKESPEAROVSKÝCH
SLAVNOSTÍ na nádvo í Pražského hradu. Krásné p edstavení
s adou známých a výborných herc , p íjemné setkání s p ed-
staviteli v zákulisí, velkolepá atmosféra a dojmy z pohledu na
rozzá enou no ní Prahu – to byla ta nejkrásn jší te ka za letoš-
ními prázdninami. Navíc jsme tuto návšt vu Prahy absolvova-
li s báje ným a veselým kolektivem zam stnanc , kte í se na
12 hodin oprostili ode všech každodenních starostí. Prost
jsme si to hezky užili.

Za všechny zú astn né Hanka Bu ková, vychovatelka

byl skute n  o íšek. Myši ky se mohou pochlubit také novým 
botníkem, který nám zrekonstruoval pan Jan Bartošek. O po-
stýlky se postarali pánové z Technických služeb v Budišov  n./
Bud. pod vedením pana Jindry Bláhy. Postýlky nám roz ezali 
a nat eli novými barvami. Nyní necháme lehárnu p kn  vy-
malovat ve stylu „barevných bublin“a dáme zde d tem nový 
koberec, a  se jim v nových postýlkách p kn  usíná. Spodní 

umývárna byla po malování vyzdobena ve stylu „hello kitty“
a za tuto p knou a veselou prom nu d kujeme paní u itelce
Pavle Hasalové.
Když to vše na záv r shrnu, zákonit  se musím dobrat ke sta-
rému, dobrému, eskému po ekadlu, které stále platí: „Zlaté 
eské ru i ky!“ D kujeme, pánové!“

Mgr. Simona Novotná, editelka MŠ

Nový školní rok v MŠ Svato ovice

Jak jsme prožili deset dní plného adrenalinu

Návšt va Prahy na sklonku léta
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názvu „Stopa v pr vodce po Galaxii“, takže nás ekala i jedna
velká no ní hra s VOGONY, která opravdu stála za to. Vytíže-
ní d tí po celý den, bez jakéhokoli náznaku nudy, je výborným
nápravným a snad i terapeutickým prost edkem. Na rozdíl od 
rekreací typu „ležíme u vody“ zde vyniknou jednotlivé charak-
tery d tí, jejich schopnosti, reakce, samostatnost a komunikace.
Druhá skupinka d tí pod vedením tety Hanky, tety Leony a strej-

dy Jindry se v novala leh ím aktivitám. Ale i tak jsme dostali 
možnost vyzkoušet si jízdu na raftech na jeze e, malou opi í 
dráhu, zajet na výlet do T ebí e na historické slavnosti, postavit 
dome ek v lese z mechu a kapradí a na záv r jsme si všichni 
prožili stezku odvahy se sladkou odm nou od hodné víly.
Cht l bych pod kovat všem, kdo nám umožnili si t chto deset dní 
s d tmi opravdu užít. Jind ich Bláha, pedagogický pracovník DD

Projekt T I SCHODY, který v sou asné dob  
probíhá v D tském domov  v Budišov  n/B., 
je podpo ený grantem Nadace OKD. Jedná se 
o 3-etapový program pro rozvoj osobnostních, 
praktických a komunika ních dovedností so-
ciáln  znevýhodn ných d tí v ústavní pé i. 
Jeho sou ástí je nap íklad využití muzikoterapie a dramatic-
kých dílen, prvk  zážitkové pedagogiky (prob hl již 10ti denní

adrenalinový kurz v p írod  v ISTANu B ezo-
vá u T ebí e), ale také kreativní kurz digitální 
fotogra  e pro d ti. Cílem jednotlivých aktivit 
je snaha o nápravu handicap  a rozvoj pra-
covních a sociálních kompetencí, p ekonávání 
p ekážek, snížení agresivity a podpora schop-

nosti vytvá et „normální“ vztahy s okolím.  
Daniel Štencel, pedagogický pracovník DD

Ve tvrtek 6. zá í prob hly na gymnáziu ve Vítkov  „Studentské
volby 2012“, projekt organizace lov k v tísni, o.p.s., který byl
sou ástí vzd lávacího programu Jeden sv t na školách. Studenti
ve v ku od patnácti do devatenácti let si mohli vyzkoušet, jak 
to bude vypadat, až jednou p jdou volit. Názory dvou student
tvrtých ro ník , Jana Faltýnka (oktáva) a Jaku-

ba Plaskury (4. A), uvádíme níže.
„Nikdy v život  jsem nebyl volit, a tak jsem rád, 
že jsem si zažil generálku. Bylo to fajn. M l 
jsem k tomu ješt  tu výhodu, že jsem byl lenem 
volební komise, a proto jsem mohl zaznamenat 
n které v ci, které nebyly zrovna chvályhod-
né. Za nejv tší nešvar považuji to, že se n kte í 
studenti p íliš nezamýšleli, koho by m li volit. 
Prost  p išli a zakroužkovali stranu, která se jim 
líbila jen podle názvu, nebo byla n jak vtipná. 
Našt stí šlo pouze o zkoušku volebního proce-

su. Doufám, že až p íšt  p jdou tito mladí lidé k volbám, budou 
trošku víc p emýšlet a uv domí si, co by vlastn  od té které stra-
ny cht li. Myslím si, že celý projekt byl fajn. Pro m  osobn  
„Studentské volby“ rozhodn  smysl m ly, vyzkoušel jsem si jak 
volby samotné, tak pozici volebního komisa e.“

„Projekt, který nám - student m - umožnil vy-
zkoušet si volby nane isto, mn  p išel velice 
zajímavý. P edevším jsem byl zv davý, jak 
naši studenti vidí sou asnou situaci a zda ví, 
koho volí. Stále si totiž st žujeme, že pro nás 
naši politici ned lají nic dobrého, že je systém 
v eské republice nastaven evidentn  špatn , 
že slib  bylo dost. Pro  tudíž nechávat u kor-
midla lidi, s nimiž jsme nespokojeni. V této 
chvíli šlo o zkoušku, ale za chvíli p jdeme 
skute n  k volebním urnám... A možná to bude 
po átek zm n.“ Mgr. Miroslav Bu ánek

Spolupráce d tského domova s Nadací OKD

„Studentské volby 2012“
aneb Sliby se mají plnit nejenom o Vánocích

ZÁJMOVÁ SDRUŽENÍ, SPORT, KULTURA

Jednou i dvakrát do roka po ádáme v Domov  Letokruhy
sout že nebo setkání našich uživatel  s uživateli jiných
domov  pro seniory nebo domov  se zvláštním režimem.
V letošním roce jsme si pro naše i pozvané hosty z Domova
Bílá Opava a Domova Vítkov p ipravili setkání ve staro eském
stylu. Sout žící a doprovod srde n  p ivítali zam stnanci
v dobových krojích. Setkání jsme situovali do vzpomínkových
prostor, které máme vybavené skute nými unikáty z mládí
a zralého v ku našich uživatel . V okamžiku se ocitli naši
hosté v kuchyních a obývácích svých nebo svých rodi . A co
zde bylo možné vid t r zných, pro návšt vníky známých
a p esto dávno zapomenutých p edm t  (starodávné žehli ky,
hmoždí e, kávomlýnky, p edch dce bubnové pra ky, prastarý
d ev ný mandl na prádlo a n kolik typ  valchy). Návšt vníci
si vše prohlédli, zavzpomínali a s chutí se pustili do sout žního

P átelské posezení ve staro eském stylu
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V rámci plánu – lenové výboru svazu t lesn  postižených
(STP a SPCCH) navštívili již podruhé, d m chrán ného byd-
lení. B hem odpoledne všichni spole n  plnili program – tes-
ty, otázky, které m la paní Elvíra pe liv  p ipravené. Mimo
her bylo pohošt ní a opékání, zahrál jeden klient chrán ného
bydlení a spole né odpoledne bylo ukon eno zp vem. Všich-
ni m li z návšt vy p íjemné zážitky. Následující návšt va se

uskute nila v srpnu. Op t napln na promyšleným programem 
a spole ným posezením s obyvateli i personálem domu chrá-
n ného bydlení. Spolupráce bude i nadále pokra ovat. 
V m síci zá i se lenové STP ú astnili okresní sout že, „N co 
pro zdraví“. Ú astnilo se celkem 12 len , jedno ze t í družstev 
obsadilo 2. místo.
Závody pro zdraví prob hly i v našem m st  8. 9. 2012 v kem-
pu. 53 ú astník  sout ží ukázalo zru nost v 10 disciplínách. 
Nejvíce bod  získala paní Barošová Jana, cenu út chy – nej-
starší ú astnice paní Jaššová. Pot šila nás i návšt va len  STP 
z Krnova. Všichni prožili slunné odpoledne a dokázali ostat-
ním, že dovedou využít volný as sportovní aktivitou.
D kujeme všem po adatel m za zda ilou akci s plynulou orga-
nizací a vedení kempu za sponzorský dar.
Sportovní akce pokra ovaly sout ži v Krnov  – op t sportov-
ním dnem. V 8 disciplínách se pan Dvo ák J. umístil mezi muži 
na 2. míst .  Stejné místo získala za ženy paní M. Kotzianová.  
D kujeme všem len m za úsp šnou reprezentaci naší organi-
zace v oblasti sportu v místních a okresních akcích.

Za STP – Mgr. Jana Pavl  a Zdena Ju ínková

Milí ob ané m sta Budišova nad Budišovkou, cht li bychom
na tomto míst  pod kovat našim dobrovolnicím Barbo e Ka-
ráskové a Han  Hamerkové, len m Budišovské odnože Sva-
zu t lesn  postižených (STP) a vedení Domova Letokruhy za
zpest ení života našich uživatel . P ipomínáme ob tavou práci
našich mladých dobrovolnic, které v nují sv j as a energii
volno asovým aktivitám uživatel , chodí s nimi na procházky,
doprovázejí je na nákupy a  pomáhají jim zvládnout i jiné ka-
ždodenní innosti. Jsme také rádi za velice pozitivní a aktivní
p ístup len  STP, kte í s námi trávili již mnohá p íjemná od-
poledne až do ve erních hodin, naposledy dne 27. 7. a 23. 8.

p i tréninku mentálních dovedností, plném hádanek, cen, zába-
vy a legrace. Naši uživatelé se na tato setkání vždy velice t ší, 
stejn  jako na tematické akce uspo ádané domovem senior . 
Odnášejí si vždy pocit smyslupln  prožitého dne, jsou spoko-
jení, vyrovnaní  a sami p icházejí s novými inspiracemi.
Zejména pro starší nebo handicapované lidi je d ležité st ídání 
místa a inností. Jejich spokojenost obohacuje do zna né míry 
život nás všech.
Za uživatele a tým pracovník  Chrán ného bydlení Budišov 
nad Budišovkou

Mgr. Elvira Hansliková

Perli ky  z akcí STP MO Budišov

Pod kování z Chrán ného bydlení

klání. Celou sout ž jsme zam ili na všední pracovní
innosti v kuchyni – pe ení váno ek, roztopení v kamnech,

p ipravení surovin na vylosovaný druh jídla a nádobí na
uva ení pokrmu. Pracovní odpoledne nám zp íjemnili lenové
našeho p veckého sboru, kte í nám zazpívali lidové písni ky.
Než jsme se nadáli, blížilo se odpoledne ke konci, a na n m
nás všechny ekala ochutnávka staro eských jáhlových kaší
a jidáš . Každé sout žní družstvo dostalo k ochutnání svoji

upe enou váno ku. Všichni sout žící se shodli na uspo ádání 
posezení u aje s váno kou p íští den a sd lení si zážitk  
s ostatními uživateli svých domov . A  neradi, museli jsme se 
rozlou it. Už te  se t šíme na další p íjemné setkání.  Podle 
veselých úsm v  uživatel  a kladných ohlas  na uspo ádanou 
akci doufáme, že se stane tradicí v Domov  Letokruhy.

Bc. Svobodníková Vl.,  DiS., sociální pracovnice
Domova Letokruhy Budišov nad Budišovkou

Kdysi a dnes ...

ervená hora u Guntramovic: Seidler v k íž a Cesta esko
-n meckého porozum ní.

Kaple Cesty esko-n meckého porozum ní byla dostav na 
v r. 2011 a vysv cena 25. 6. téhož roku.
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Není to tak dávno, co jsme se p ed budovou m stského ú adu
lou ili s absolventy devátých t íd a slavnostn  vítali budoucí
prv á ky. A jak to už bývá zvykem, sešli jsme se tam i první
školní den. A nový školní rok 2012 – 2013 za íná. Všechny
p ítomné p ivítal pan editel a paní zástupkyn  ZŠ. Zvláštního
p ivítání se ovšem do kali naši prv á ci. Než pan editel jme-

novit  p ivítal každého z nich, ub hla n jaká ta minuta. Už tak 
nat šení prv á ci p i zaslechnutí svého jména ješt  víc poo-
k áli a jejich jisk i ky v o ích dávaly tušit, jak moc se do školy 
t ší. Po tomto slavnostním p ivítání si d ti odvedli pedagogové 
do t íd a ty nejmenší se vydaly i s rodi i zasednout poprvé do 
školních lavic. P i p íchodu do t íd se d ti rozd lily do t íd po-
dle seznamu. Každý se usadil na místo, které se zdálo nejlepší. 
A už je to tady. P ed tabulí stojí paní u itelky a ty „své d ti“ ví-
tají a p ejí jim mnoho úsp ch . Všechna o ka koukají, n která 
dokonce roní slzy, ouška poslouchají. A sv te, div se, pusinky 
jsou potichu. P i d kladn jší pozorování však byla odhalena 
ža ka, která ale ur it  do první t ídy nepat í. Škola ka Andrea 
Hujerová. Sice donesla pro paní u itelky jako dárek švesti ky 
z vlastní zahrádky, ale to jí stejn  nepomohlo k tomu, aby moh-
la v první t íd  z stat. Alespo  tedy p edala za Klub rodi  
a p átel školy d tem malý dáre ek a s p áním hodn  úsp ch  
a št stí na celoživotní cest  za vzd láním se s d tmi rozlou ila. 
D ti ale už jedno velké št stí mají, a to v podob  paní u itelky 
Ji iny Holleschové a Ireny Karáskové.
A my, ostatní lenové klubu, se k tomuto p ání p ipojujeme.

Ji ina Pecníková, p edsedkyn  KRPŠ

Š astný a spokojený se vrátil z Lincolnu v USA klarinetista Karel
Dohnal. Na sv tovém festivalu klarinetist  ve dne 1. - 5. 8. p ed-
vedl své interpreta ní um ní. Obrovský úsp ch m lo p edvedení
náro né skladby Karla Heinze Stockhausena „Harlekýn“. Sólo-
vou skladbu, kterou hrají snad jen t i klarinetisté na sv t , za-
hrál po 50 minutách s plným nasazením zpam ti, s bezchybným
interpretováním notového partu s p edepsanými pohyby, gesty
a tane ními kreacemi v kostýmu Harlekýna. Byl to jedine ný
úsp ch, odm n ný dlouhotrvajícím potleskem obecenstva. 
Krom  tohoto vystoupení si Karel Dohnal zahrál i ve festivalo-
vém nonetu anglických roh  se sólistou Ricardem Moralesem.
Se zájmem se setkala i skladba eského skladatele Ond eje Ku-
kala Clarinettino, pohodová skladba se smy covým orchestrem.
S pochvalným uznáním jeho virtuozity a pohotovosti se vyjád-
ili po adatelé i kritika, když vyplnil program koncertu zastou-

pením nep ítomného klarinetisty. Notový part narychlo poslala 
z Prahy manželka Karla Dohnala, zahrál p sobivou skladbu 
Bély Kovacse.
Harlekýna v podání Karla Dohnala, absolventa zdejší pobo ky 
LŠU pod vedením p. u itele Šuranského, bývalého žáka budi-
šovské školy, p ijali nadšen  i milovníci hudby na p edchozích 
festivalech v Olomouci a Krom íži, též také návšt vníci diva-
dla Karla Hackera a Švandova divadla v Praze.
S ovacemi obecenstva byl odm n n také na festivalu v Mni-
chov  a Sandom i, kde si 19. srpna zahrál s Lvovskou  lhar-
monií. Karel Dohnal, senior 

Myslivecký spolek Sv. Hubert byl založen v roce 1992 usta-
vujícím výborem ve složení Kamil Štolcar, Svatopluk Kolmaš
a Ing. František Vrchovecký. Posléze se k nim p ipojila ást 
len  bývalého Mysliveckého sdružení ervená hora, které po

zm n  spole enských pom r  po roce 1989 zaniklo. Od té doby
lenové MS Sv. Hubert hospoda í v pronajaté honitb , jejímž

vlastníkem je M sto Budišov nad Budišovkou. Celková vým ra
honitby je 1.126,59 ha. Jedná se o honitbu smíšenou s podílem
lesních komplex  i polních kultur. V mysliveckém spolku se
sdružují výhradn  ob ané našeho m sta. Podmínkou lenství je
dodržování zákona o myslivosti, zachovávání starých myslivec-
kých tradic a regulí, ale rovn ž bezvýhradné dodržování vlast-
ních interních stanov. Myslivecký spolek má v sou asné dob
17 len . Ke konci roku 2010 zem el zakládající len spolku

pan Kamil Štolcar, který byl dlouholetým mysliveckým hospo-
dá em a známým lesníkem. Funkci p edsedy vykonává po celou 
dobu trvání spolku ing. František Vrchovecký. Mysliveckým 
hospodá em je v sou asnosti ing. Martin Bláha, který tuto funk-
ci p evzal po ing. Františku Ježkovi. Myslivecký spolek hospo-
da í podle schváleného rozpo tu a plánu innosti, který je vždy 
schvalován na výro ní sch zi po átkem roku. V tšinu p íjm  
tvo í p íjem za zv inu a poplatkový lov. Veškeré p íjmy jsou 
zp t reinvestovány do honitby na nákup krmiva a pé i o zv .
Aby zv , zejména v období zimního strádání, byla v dobré 
kondici, postavili myslivci a starají se o 32 slanisek, 17 kr-
melc  a krmele k  pro zajíce a 5 napajedel. V honitb  bylo 
rovn ž vybudováno 18 zast ešených posed  a dostate ný po et 
otev ených seda ek. Nov  byly vybudovány a obnoveny dv  

Není to tak dávno…

400 divák  tleskalo vstoje Harlekýnovi

Myslivecký spolek Svatý Hubert
Budišov nad Budišovkou

Gratulujeme k famóznímu úsp chu doma i v zahrani í 
a p ejeme mnoho zdaru v další karié e. Redakce BZ
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V sobotu 15. zá í prob hl 2. ro ník sout že Budišovská tlapka.
I když je zábavné odpoledne ur eno hlavn  d tem, sešlo se
celkem dev t sout žících r zného v ku s r znými pejsky. Ti si

pom ili své schopnosti v disciplínách, kdy se st ídali pání ek 
se svým pejskem. Bylo t eba prokázat obratnost, pohotovost, 
zkušenost, trochu pov domí o našem m st  a ur it  i souhru 
„psovoda a psa“.
A jak to dopadlo? Mezi d tmi byla nejšikovn jší dvojice Adé-
lka Košariš anová s Miou, o bodík za nimi z stala Katka Zbo-
ilová s Lady a „na ocásek“ jim šlapala Miluška Hanslíková 

s fenkou Bony. Odm n ni byli ale stejn  všichni už za tu kuráž, 
že si to p išli zkusit. P álo i po así, a tak si myslím, že jsme 
strávili p íjemné odpoledne a prohloupili ti, co nep išli…
A co dál? Poslední íjnový víkend se chystáme na dvoje zkouš-
ky, které prob hnou u nás. Proto piln  trénujeme, aby byl vý-
sledek co nejlepší. A kdybyste náhodou na okolních polích 
a loukách zahlédli „tiché blázny“, co chodí, koukají do zem , 
kladou n co pod nohy, po ítají kroky a potom je stejnou cestou 
na dlouhém provázku táhne pes, který si ob as lehne… Nejsou 
to blázni, to jen trénujeme stopování, které má svá pravidla.
Tak nám držte palce! Mgr. Lenka Galová

Fotbalová sezóna je v plném proudu, kdy máme již v kategorii
muž  a dorostu za sebou 6 sout žních utkání, ale vra me se
o kousek zpátky do letní p estávky mezi sout žními ro níky.
Tu využila jednotlivá družstva k p íprav  na nový sout žní
ro ník. Družstvo „A“ muž , které zahájilo
p ípravu pod vedením nových trenér  pan
Botka a Flusse, nejprve vyhrálo turnaj
v M st  Libavé, kde porazilo po ádající oddíl
i Moravský Beroun, hrající o 2 t ídy vyšší
sout ž. Poté prohrálo ostudn  zápas poháru
FA R v Mel i, který hraje o 2 t ídy nižší
sout ž 5:2. V domácím p átelském utkání
porazilo Vítkov hrající o 1 t ídu vyšší sout ž
3:0. V posledním p ípravném zápase pak 
prohrálo na p d  o 1 vyšší t ídu hrajících
Oder 5:1. Nevyrovnané výkony z p ípravy se
bohužel p enesly i do sout že, kdy je mužstvo
muž  po 6 odehraných kolech na 10. p í ce se
sedmi body za 2 vít zství, 1 remízu a 3 prohry.

Je ovšem zapot ebí podotknou, že mužstvo se teprve buduje,
šanci dostali mladí a perspektivní hrá i, vždy  pr m rný v k 
mužstva dosahuje necelých 23 let a ti pot ebují as pro získání 
více zkušeností. V íme, že naši v rní fanoušci tuto skute nost 

pochopí a budou trp liví a naše mladé hrá e 
podpo í.
Družstvo „B“ muž  je pod vedením nového
trenéra pana Vl ka v pr b žné tabulce na 11.
p í ce s 5 body za 1 vít zství, 2 remízy a 3 
prohry.
Družstvo dorostenc  pod novým vedením
pan  Pražáka R. N me ka a Poledny využilo
k p íprav  zápas  poháru FA R, kdy nejprve 
vyhrálo na h išti Kylešovic 2:5, a poté na 
h išti Velkých Heraltic 0:7. Semi  nálové 
utkání okresního kola odehrané již v pr b hu 
sout že prohrálo na domácím h išti s Hradcem
nad Moravicí na pokutové kopy 2:4, když 
v normální hrací dob  skon ilo utkání 

studánky, kde se kolemjdoucí mohou ob erstvit pramenitou 
vodou. Každoro n  myslivci zakoupí pro zimní p ikrmování 
a vábící krmení okolo 300 q obilovin, 250 q epy, 900 až 1000 
kg kaštan  a žalud  a rovn ž 500 kg soli do slanisek. Mimo to 
musí každý len nasušit 150 až 200 kg sena a 3 pytle je abin. 
Krom  myslivecké innosti, která je hlavní náplni len  sdru-
žení, po ádají myslivci pro ob any m sta rovn ž spole enské 
akce, o které je velký zájem. Je to nap íklad tradi ní myslivec-
ký ples, sout ž ve st elb  na asfaltové ter e, setkání v p írod  
u obrázku Sv. Huberta, kterou spole n  s akcí „Zasa  si sv j 
strom“, po ádají ve spolupráci s m stskými lesy a M stským 
kulturním a informa ním st ediskem a další.
Svoji práci ve prosp ch myslivosti, která je jejich životním ko-
ní kem, vykonávají bezplatn  v dob  svého osobního volna. 
Myslivci mají velmi kladný vztah k p írod  a ke všemu, co 
k ní pat í. Dávno už neplatí staré myslivecké heslo „Myslivosti 
zdar a škodné zmar!“ Myslivci rovn ž vypomáhali m stským 
les m p i zales ovacích pracích, kdy vysadili 16800 ks lesních 

stromk  a postavili 4600 m oplocenek. V minulosti také pomá-
hali p i obnov  park  ve m st  a údržb  m stské zelen .
V ned li 7. íjna se uskute ní II. ro ník Dne Svatého Huber-
ta se slavnostní troubenou mší v kostele. Myslivci ponesou 
k oltá i na chvojím vyzdobených nosítkách jelena uloveného 
v hlubokých libavských lesích. Po ítají také s následným po-
hošt ním specialitami myslivecké kuchyn . V rámci hubert-
ského dne prob hne rovn ž výstavka kreseb s tématikou p íro-
dy a myslivosti, které vytvo ily d ti z naší mate ské a základní 
školy. Nejlepší práce budou ocen ny a slavnostní vyhlášení 
vít z  sout že prob hne v pr b hu mysliveckého dne. Slav-
nostní hubertskou mši budou doprovázet truba i Vojenských 
les  a statk  a ZUŠ Potštát. Stejn  jako loni bude ob any m sta 
zvát podle starých mysliveckých regulí hubertská družina.
Letošní myslivecká slavnost prob hne také jako p ipomínka 
dvacetiletého trvání spolku, jenž má v názvu jméno patrona 
naší myslivosti, svatého Huberta.

Za myslivce napsal ing. František Vrchovecký, p edseda

Budišovská tlapka 2012

TJ SPARTAK
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nerozhodn  4:4. V Krajské sout ži pak pat í dorostenc m
momentáln  6. místo za 3 vít zství, 1 remízu a 2 prohry.
Družstvo žák  hraje vzhledem k nedostate nému po tu hrá
bohužel jen Okresní sout ž starších žák  v po tu 1+7. Toto
družstvo se b hem p ípravy zú astnilo n kolika turnaj .
Nejprve turnaje, konaném ve Starých T chanovicích, kde
z 5 družstev skon ilo 3. Dále pak turnaje v Odrách, kde sice
skon ilo poslední, ale náš branká  Petr Holík získal cenu za
nejlepšího branká e turnaje. A na posledním turnaji ve Studénce
skon ili naši mladí hrá i na 6. míst  z 8 zú astn ných. Je
pot eba podotknou, že tohoto turnaje se zú astnily mimo jiné
mužstva jako Baník Ostrava, Frýdek-Místek, Orlová, Studénka
a jiní. I z tohoto turnaje jsme si odvezli individuální ocen ní.
Naše hrá ka Alenka Šuranská získala cenu nejlepšího hrá e
turnaje!!!
Družstvo našich nejmenších fotbalist  (benjamínk ) se
zú astnilo již podruhé letního soust ed ní v Malé Morávce
v Jeseníkách. Tomuto soust ed ní se v nuje samostatný

lánek tohoto zpravodaje. Pro tuto sezónu p išlo z Okresního 
fotbalového svazu na ízení, podle kterého se z d vodu nové 
metodiky hrají sout že benjamínk  podle zcela nových 
pravidel. Proto máme v sout ži benjamínk  2 družstva, starší 
a mladší p ípravku, která hrají své zápasy ve zmenšeném po tu 
1+5, respektive 1+4 na zmenšeném h išti. Starší benjamínci 
jsou pr b žn  na 4. míst  za 1 výhru a 1 prohru a mladší mají 
za sebou 1 vít zství a 2 prohry bez za prozatím uve ejn né 
tabulky.  
P i této p íležitosti bychom rádi pod kovali trenér m a vedoucím 
družstev, kte í ukon ili svoji innost, za jejich dlouholetou 
a ob tavou práci pro náš oddíl. Jedná se o pány Bu ka Martina, 
Jüstela Jaromíra, Grycze Viléma a Kola íka Pavla.
Na záv r bychom cht li všichni poblahop át našemu 
dlouholetému hrá i, funkcioná i, lenu našeho fotbalového 
oddílu panu VLASTIMILU BURŠÍKOVI,, k jeho životnímu 
jubileu 60. let a touto cestou mu pop át hodn  št stí a hlavn  
zdraví do dalších let.  Bc. Libor Fluss, p edseda TJ Spartak
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Již druhým rokem organizoval pan Josef Dvo ák jako 
hlavní trenér benjamínk  spolu s dalšími trenéry (jmenovit  
s Radkem Dvo ákem, Kamilem Sallesem a Rostislavem 
Malákem) fotbalové soust ed ní v Malé Morávce, kde se byli 
naši nejmenší fotbalisté p ipravit na za átek nové fotbalové 
sezóny. Pro naše za ínající fotbalisty to byl týden plný náro né
práce, ale také zážitk  a her se svými kamarády „fotbalisty“. 
Zvládnou tolik d tí, natož kluk  – fotbalist  není v bec lehká 
úloha. Ale stanovená pravidla, odhodlání kluk  vybojovat 
pro své družstvo co nejvíce bod  a sout živý vzor v podob  
trenéra fungoval opravdu na jedni ku. Proto touto cestou chci 
za všechny rodi e „našich fotbalist “ pod kovat všem t m,
kdo se na této akci podíleli. V íme, že medaile, které si kluci 
p ivezli dom , nemají za to, že je trené i celý den nevid li 
(jako tomu bylo ve  lmu „S tebou m  baví sv t“), ale za to, jak 
se snažili a co dokázali. Zde ka Sventková

V sobotu 22. 9. 2012 se konal v t locvi n  TJ Spartaku Dvor-
ce volejbalový turnaj smíšených družstev, kterého se ú astnilo 
9 tým . Tato sportovní akce se konala pod patronací starosty 
m sta Budišova nad Budišovkou, Ing. Rostislava Kyncla, 

a starosty obce Dvorce, pana Jana Božovského, kte í do volej-
balového turnaje v novali hlavní ceny.
Akce m la díky kamarád m, sponzor m i po adatel m p k-
nou sportovní i spole enskou úrove , k emuž p isp lo i p e-
dávání cen ob ma starosty, kte í s ochotou a elánem p edávali
poháry nejen vít z m, ale i nejužite n jším hrá m turnaje.
A jak to všechno dopadlo?

1. místo – tým Moravský Beroun – A
2. místo – tým Budišov nad Budišovkou – KKT
3. místo – tým Budišov nad Budišovkou – Van íci
4. místo – tým Olomouc
5. místo – tým B idli ná
6. místo – tým Moravský Beroun – B
7. místo – tým Frýdek – Místek
8. místo – tým Jívová
9. místo – tým Dvorce

Za po adatele volejbalového klání bych ráda pod kovala ne-
jen všem sponzor m, ale také TJ Spartaku Dvorce za skv lou
spolupráci a zap j ení t locvi ny i pot ebných prostor.

Martina Vrbová

První sobotu v ervenci absolvoval Marek Gry-
gar závod v enduru ve Dvorcích. Po tvrdé p í-
prav , která se mu vyplatila, si odvezl bronzový 
v nec. Dalším jeho závodem byla Orlová, kde 
se umístil na 12. míst  v silné konkurenci 120 
jezdc . 13. 8. 2012 absolvoval závod v Zašové 
a tam vybojoval op t v silné konkurenci p kné 
7. místo. Blahop ejeme. Ví a Pražák ml. s Ale-
šem pokra ovali v seriálu Silesian Cupu v Novém Ji ín  
a oba si dovezli body za 8. místa. 11. 9. 2012 se jel v Nemi-
lanech u Olomouce volný závod jednotlivc  v motokrosu. 
P kná a rychlá tra  vyhovovala Ví ovi Pražákovi ml., a tak 
si vybojoval 5. a 2. místo a to mu vyneslo celkové p kné 3.
pódiové umíst ní. Erik Švidra zajížd l také b hem prázdnin
na n kolik závod .

P EBOR MORAVY 2012 SMS
Mohelnice  1. 7. 2012

V Mohelnickém lomu se jel další závod seriálu
SMS MORAVA 2012. Tra  byla vzorn  p iprave-
na. Sluní ko pálilo už na prvním tréninku. Krope-
ní bylo pravidelné a tak podmínky super. V MX
65 Erik v první jízd  5. a ve druhé 6. místo. To
bylo také jeho celkové umíst ní.

TOP AMATÉR CUP 2012
Petrovice u Karviné  21. 7. 2012

P edposlední ervencová sobota p ivítala v motokrosovém are-
álu v Petrovicích u Karviné další závod seriálu TOP AMATÉR 
CUP.  Podle p edpov di m lo v noci pršet, a to se také stalo. 
Byl to ale déš , který doladil p ipravenou tra  do ideálního sta-

Fotbalové soust ed ní 2012 – Malá Morávka

Volejbalový turnaj smíšených družstev

Prázdninový report AMK Budišov nad Budišovkou



vu. 150 jezdc  p edvád lo po celé odpoledne hezké souboje.
Erik ob  jízdy v MX 65 vyhrál, a tím si dojel pro zlatý v nec.
V celkovém po adí seriálu si stále drží první místo.

P EBOR MORAVY 2012 SMS
Karlín u ej e  19. 8. 2012

Poslední srpnový víkend se odehrál v Karlín  
u ej e. Jako na poušti - vedro a prach. Ú ast Mar-
ka Sukupa a dalších reprezentant  slibovala hezké 
boje. V MX 65 bylo na startu 12 jezdc . Umíst ní 
v první jízd : Erik 6. Ve druhé jízd  dojel na 3. míst  a to ho
posunulo na celkové 3. místo za Duškem a Palou. 

Chalupa CUP
Volev ice u Tel e 25. 8. 2012

Na pozvání Víti Chalupy jsme absolvovali jeden závod jeho
Cupu. Vše bylo p ipraveno na erstvém strništi s n kolika sko-
ky. Na pohled jednoduchá tra , ale záludná. Vytvo ily se hlubo-

ké koleje, a i když je závod ty kolek porovnal, byly stále hlubší. 
P ipomínalo to opravdový Dakar. Erik obsadil pódiové druhé 

místo a p kné ceny byly tou nejlepší odm nou.

Rakousko - Loibes - NÖ-Cup
1. 9. 2012

1. 9. 2012 se jel další závod seriálu NÖ Cup v Ra-
kousku. Krásná mezinárodní tra  v uzav eném 
areálu p ivítala 130 závodník .  Naši kluci jeli 
s MX 85. To nebylo v bec na škodu, protože to 

nebylo moc poznat. Erik si p ipsal 100 bod  za 2x první mís-
to. Celkov  1. místo.  Adam Straka skon il na 2. míst . T etí 
místo obsadil rakouský jezdec Schutz. tvrtý skon il vedoucí 
jezdec seriálu Martin Prokop. Za ním pak další Rakouští jezd-
ci. Koncem zá í nás eká poslední závod seriálu v Nürstu.

Nezaháleli ani veteráni. V Neplachovicích Lojza Karásek 
v kategorii veterán klasik obsadil 5. místo na 120 km dlou-
hém okruhu okolo Slezské Harty. Spolu s Ví ou Pražákem st. 
p edvád li své nalešt né krasavice na srazu v Novém Ji ín  
a Domoradovicích. Je radost se dívat na jejich renovované 
veterány a obdivovat, s jakou pe livostí se o tyto historické 
skvosty starají.

Ví a Pražák ml. již p ipravuje blížící se podzimní závod 
v enduru, který je naplánovaný na 20. 10. 2012. Bude to po-
slední díl seriálu se slavnostním vyhlášením. Tento závod sli-
buje - tak jako na ja e - p knou podívanou pro p íznivce tohoto 
sportu. Milan Švidra
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V srpnu byla ukon ena sout ž “Malá odst elova ka”, které se 
zú astnilo 14 st elc  (tab. . 1).
5. srpna 2012 se uskute nil již 5. ro ník sout že “Putovní po-
hár perkusní puška” (tab. . 2) a 8. zá í 2012 prob hla sout ž 
pro ve ejnost ve st elb  z brokových zbraní ”Lovecké kolo” 
(tab. . 3). 
9. zá í 2012 skon ila pátým kolem celoro ní sout ž ve st elb  
z perkusních zbraní. Tato sout ž je ur ena pro širokou ve ej-
nost a zú ast ují se jí st elci z celého Moravskoslezského kraje 
(tab. . 4).
Na m síc íjen je naplánována již tradi ní st elecká sout ž 
“O starost v dort“. Letos prob hne již 6. ro ník této sout že. 

O výsledcích budeme informovat v p íštím ísle BZ. Na akci
srde n  zvou po adatelé. Petr Bartošek

Hlavní akce st eleckého klubu v uplynulém období
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Dne 4. srpna 2012 uspo ádalo Ob anské sdružení Staroold -
vané ve Starých Old vkách Na Skalce SOUT ŽNÍ DEN pro 
d ti, mládež i dosp lé, který ve er pokra oval Benátskou nocí 
pro dosp lé.
Celá akce vypukla ve 14.00 hodin sout žemi pro d ti a mládež. 
N které d ti s velkým nadšením prošly celým blokem sportov-
ních disciplín, jiné se zú astnily jen jimi vybraných. Organi-
záto i m li p ipraveno osm sportovních disciplín. Za všechny 
jmenujme terénní b h, st elbu ze vzduchovky, skákání v pyt-
lích, hod slepicou atd. Dosp lé velmi mile p ekvapil bojovný 
duch t ch nejmenších. Na konci sout žení dostaly d ti špeká-
ek zdarma a v záv ru odpoledne prob hlo vyhlášení výsledk  

a p edání cen.
Od 18.00 hodin se zábava ubírala sm rem k dosp lým. Kdo 
m l chu  a náladu, tak si mohl vyzkoušet, jak je na tom s míst-
ními v domostmi. Nebylo žádným p ekvapením, že nejlepší 
v domosti m li místní starousedlíci v horní hranici st edního 
v ku. Do sout žního zápolení v hodu kládou, hodu slepicou 
a tahání kocura se zapojila p evážná ást muž  i žen.
Již tém  za tmy se uskute nila nekomentovaná projekce fo-
togra  í pod širým nebem. Zájemci si na plátn  o úhlop í ce 
velké tém  7 metr  mohli prohlédnout stovky historických 
i sou asných fotogra  í se zam ením na život v obci, obecní 
architekturu, okolní p írodu a v neposlední ad  i na obyvatele, 
kte í zde žili a žijí. O zkrášlení projekce se postaral oh ostroj, 
který rozzá il nebe nad Starými Old vkami. V pr b hu promí-
tání za ala tane ní zábava, která trvala až do brzkých ranních 
hodin.
Dle reakcí ú astník  si za organizátory dovolujeme íci, že se 
nám náš den vyda il a že jsme se všichni dob e bavili. Již te  
víme, že v p íštím roce uspo ádáme obdobnou akci, abychom 
mohli zrealizovat sout že, které jsme letos nestihli (nap . žížalí 
sprint) a o které bychom sout žící necht li ochudit.
D kujeme všem, kte í se aktivn  podíleli na nelehké p íprav  
této akce, ale i t m, kte í dobrovoln  p isp li na aktivity ob an-
ského sdružení.
M níme naši obec...  Ob anské sdružení Staroold vané

Sout žní den pro d ti
ve Starých Old vkách

Svatojakubská pou  
v Guntramovicích

Letošní pou  v Guntramovicích prob hla v ned li 22. 7. 2012. 
V kostele sv. Jakuba byla sloužena slavnostní mše svatá, které 
se zú astnili v ící nejen z místní farnosti, ale p ijeli návšt vníci 
jak ze sousedních, tak i vzdálen jších obcí.
Po skon ení mše svaté bylo pro všechny p ipraveno ob erstvení 
na zahrad  u bývalé školy a k poslechu hrála dechová kapela  
ODERANKA.
D kujeme všem, kte í p išli a tento sváte ní den oslavili s námi.

Farníci z Guntramovic



OKRSKOVÁ SOUT Ž
Dne 19. 5. 2012 prob hlo v Nových Lublicích Obvodové kolo 
okrskové sout že, kde nás v požárním útoku zastupovalo druž-
stvo muž  a získalo již po tvrté za sebou 1. místo. V disci-
plín  b h na 100 metr  s p ekážkami obsadil 3. pozici Martin 
FOJTÍK. Tomuto úsp chu p edcházela ú ast na hasi ské pouti 
ke sv. Florianovi 2. kv tna 2012 v Nových Lublicích, kde je 
tomuto patronu hasi  zasv cen místní kostel. Tato slavnost 
prob hla za spolupráce okrsku Nové Lublice a starostky obce 
p. Hruškové.

TRAKTORIÁDA 2012
V sobotu 4. srpna 2012 prob hl v Guntramovicích již 8. ro -
ník Traktoriády. Tuto akci po ádá každoro n  místní Sdružení 
dobrovolných hasi . V letošním ro níku se p edstavilo 36 zá-
vodník . Bohužel na rozdíl od minulých ro ník  byla zrušena 
kategorie „ženy bez“. Na startovní listin  se objevilo mimo 
„veterán “ i n kolik nových jmen a n která z nich byla i na 
listin  vít z .
Sout ž prob hla ve t ech kategoriích:
Malotraktory s vlekem: 
1. Josef Dus - Moravice, 2. Michal Šamárek - Mel , 3. Ladi-
slav Hruška - Budišov n/Budišovkou
Sériové traktory s 2-kolovým vlekem: 
1. Adrian Vyroubal - Domašov nad Byst icí, 2. Ji í Jašek - 
Moravice, 3. Martin Fojtík - Guntramovice

Sériové traktory s 4-kolovým vlekem:
1. Josef Halamí ek - Guntramovice, 2. Libor Ondrušík - Bu-
dišov n/Budišovkou,
3. Jaroslav Hude ek - Budišov n/Budišovkou
V kategorii „malotraktory“ m ly zastoupení jak stroje tovární vý-
roby, tak i doma postavené stroje, z nichž n které budily zaslouže-
nou pozornost. Po así nám letos p álo, a proto byla vodní p ekáž-
ka vytvo ena um le a b hem sout že byla n kolikrát dopln na. 
K oživení sout že p isp la i nová disciplína - pr lez pneumatikou. 
Všichni sout žící, kte í dorazili do cíle, obdrželi „Osv d ení“ 
a vít zové se radovali z pohár  a v cných cen. Na rozdíl od lo ské 
sout že byl diskvali  kován pouze jeden startující.
Slune ný den p ilákal velké množství divák , pro které bylo 
p ipraveno ob erstvení a po vyhodnocení sout že i losování 
tomboly. Pro d tské návšt vníky se to ilo kolo št stí.
Po skon ení sout že následovala zábava, na které zahrála míst-
ní kapela Pekárna. Výt žek akce je v nován na obnovu dve í 
místního kostela.
Cht li bychom, jménem po adatel , pod kovat ODS Budišov 
n/Bud. a M Ú za sponzorský dar, a manžel m Jaškovým i za 
pomoc p i zabezpe ení ob erstvení. Pod kování pat í i všem 
ú astník m sout že a hlavn  návšt vník m, kte í vytvo ili 
skv lou kulisu. D kujeme t m návšt vník m, kte í odnášeli 
odpadky na ur ená místa, ímž nám usnadnili následný úklid.
V íme, že se zase za rok všichni setkáme na 9. ro níku Trak-
toriády.  HASI I Guntramovice
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Sé i é k 4 k l ý l k

SDH Guntramovice informuje

V ned li 19. srpna se za slune ného po así
uskute nily v po adí již 21. Budišovské hody.
Stejn  jako v minulých letech tak i letos je
po ádalo St edisko volného asu, p.o. (d íve
tedy M stské kulturní a informa ní st edis-
ko) ve spolupráci s Farním ú adem a MO
KDU- SL. Op t jsme se snažili, aby pro-

gram hod  byl bohatý a r znorodý v rámci  nan ních možností.
Hody, navazující zejména na tradici k es anské pout  jako
takové, byly tradi n  zahájeny Mariánskou pobožností, svá-
tostným požehnáním a slavnostní mší svatou, poté následoval
kulturní program v prostorách p ed kulturním domem – v 11
hod. vystoupila dechová hudba z Hradce nad Moravicí, poté
následovalo vystoupení bavi e a imitátora Petra Stebnického.
Odpolední hodiny byly vyhrazeny p edevším d tem – mohly
se svézt na koloto i, povozit na poníkovi, nebo ti odvážn jší

sklouznout na ob í skluzavce  vše zdarma. Program hod  po-
kra oval netradi ními olympijskými hrami – sout žilo se nap .

Budišovské hody 2012

gram hod byl boh
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Ob anské sdružení „Za Budišov!“ je skupina podobn  smýšle-
jících lidí, kterým není lhostejné, co se v jejich rodném m st
a jeho blízkém okolí d je. Ob anské sdružení bylo zaregistrová-
no v ervenci 2012 u Ministerstva vnitra R pod I  22606246.
Základními cíli sdružení jsou (vý atek z l. 3 stanov 
sdružení): 

a) ochrana p írody a krajiny, což je jedním z hlavních poslání 
sdružení,

v etn  ochrany krajinného rázu urbanizované i neur-
banizované krajiny,
tvorby prost edí bezpe ného z hlediska dopravy, 
p edevším p ší a cyklistické,
ochrany zelen  v obci a jejím okolí;

b) ochrana životního prost edí,
v etn  ochrany ve ejného zdraví, zejména v urbani-
zovaných oblastech,
pé e o území,

Ob anské sdružení „Za Budišov!“

Již po tvrté za sebou se budišovský autokemp za adil mezi 
TOP 25 nejlepších kemp  v eské a slovenské republice. 
Hlasování probíhalo od 1. 6. do 31. 8. na portálech Dokempu.
cz a Rekreacni-strediska.cz. Anketa byla doprovázena masivní 
propaga ní kampaní. O respektování ankety sv d í mj. fakt, 
že kompletní lo ský žeb í ek otiskla nap . MF Dnes, která

navíc hodnotila kvalitu umíst ných TOP 50 kemp . Do letošní 
ankety se aktivn  p ihlásilo 112 za ízení, celkem však mohlo 
být hodnoceno všech 1 584 eských a slovenských rekrea ních 
areál  registrovaných na stránkách Dokempu.cz a Rekreacni-
strediska.cz. Alespo  jeden hlas získalo 458 kemp  a rekrea ních
st edisek.  Marie Schrammová, provozovatelka

TOP 10
Camping Vranovská Pláž
Autocamp Sedmihorky
TOP camping GORALSKÝ DVOR
Autocamp OASA Sta kov
Kemp Branná, Vltava .Km 298
Autokemp Frenštát pod Radhošt m
CAMP DOLCE
Autokemp Merkur Pasohlávky
ATC KOMORNÍK STRMILOV
Camp Bítov – Vranovská p ehrada

T OP 25
Nižné Kamence
Autokemp Budišov nad Budišovkou
Autocamping Pod erným lesem Žamberk
Kemp Western ŠIKL V MLÝN
Eurocamp Holiday Park Liš í Farma
Camping Villa Betula
Lodín
Koupališt  a kemp Pecka
Autokempink Hejnice
Autokemp Sykovec
Autocamp Koko ín
Autokemp Hamr na Jeze e
Autocamp Osek
Autocaming Výr
Autocamping Rozkoš

Budišovský kemp op t úsp šný!

v hodu do dálky (polystyrénovou koulí), ve skoku dalekém 
(v pytlích), ale také v netradi ních disciplínách jako to ení ob-
ru e kolem pasu. Vít zové získali samoz ejm  ceny - sladké 
balí ky, které do sout ží v noval spolupo adatel, nebo sladké 
medaile, které p ipravilo naše St edisko volného asu. Kdo ne-
usp l v sout žení, mohl si zkusit vyto it zajímavé ceny v kole 
št stí, které je taktéž tradi n  po ádáno KDU- SL. Na záv r 
hod  nám zahrála skupina Alegro z Jívové, se kterou se ná-
všt vníci necht li rozlou it ani po t ech hodinách vystoupení.
A nebyly by to hody, kdyby si d ti nemohly pochutnat na cuk-
rové vat , b hat s nafouknutým balónkem nebo si za ádit ve 
skákacím hradu.
V parném ned lním odpoledni, kdy teploty p esahovaly 30°C, 
se návšt vníci mohli osv žit vynikající zmrzlinou z místní 
cukrárny, nebo využít široké nabídky chlazeného pití, které 
pro návšt vníky zajistil spolupo adatel. K hod m samoz ejm  
pat í i ob erstvení -  nejen výborné frgále, které na hody na-
pekly paní Pavl , Skopalová, Ju ínková, Malušová, Bu ková 
a Matýsková, ale také domácí kolá e, které p ipravili p íznivci 
KDU- SL. Mnoho pochval jsme slyšeli na domácí uzená -
ství z Opavy, které návšt vník m hod  p ipravilo bramborové 
placky, langoše, steaky aj. Kdo m l zájem, mohl si zakoupit 
další z jejich specialit. Pot šil nás také v tší zájem stánka , 
kte í ve svých stáncích prodávali perníková srdce, cukrovinky, 

prout né výrobky, hra ky, r zné šperky z kamínk  aj.
Každý rok usilujeme o to, aby se návšt vníci na hodech cítili
dob e, strávili pro n  p íjemné odpoledne plné dobrých kul-
turních po ad  a zábavy. Bohužel i zde musíme brát na z etel
 nan ní možnosti. Pro p íští rok máme tedy dv  „p edsevze-

tí“ - zajistit párty stany, které by p i slune ném po así ud laly
p íjemný stín, a zárove  bychom rádi pozvali známého bavi e
i jinou známou tvá .

Mnozí ob ané se ptají, pro  neud láme hody na nám stí. Bo-
hužel zde nemáme p ístup k vod , elektrice, WC, b hem pole-
dne zde není absolutn  žádný stín a je mnohem t žší celé zá-
zemí (stoly, židle, lavice, stánky, el. za ízení atd.) p est hovat 
v p ípad  dešt  zase zp t do budovy kulturního domu. Proto
rad ji volíme p íjemn jší domácké zázemí u KD a fary.

Cht li bychom tímto srde n  pod kovat všem spolupo a-
datel m – zejména pak Farnímu ú adu a MO KDU- SL – 
za pomoc p i po ádání akce. Velké pod kování pat í všem
„našim ženám“, bez jejichž pomoci bychom nemohli hody
po ádat a které s námi spolupracují již desítky let.  Dík 
pat í všem pracovník m st ediska, že op t p iložili ruku
k dílu. Nejv tší pod kování ale pat í všem návšt vník m,
kte í akci navštívili a drobné nedostatky p ehlédli.

Marie Talíková, DiS.
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poskytování obecn  prosp šné služby v oblasti ochrany 
životního prost edí;

c) ochrana kulturních památek a podpora kulturního d dictví 
oblasti,

d) rozvoj cestovního ruchu v etn  turistické propagace lokality,
e) podpora a rozvoj spole enského života obyvatel.
Jinými slovy e eno: naší snahou je chránit pr myslem 
dosud nepoznamenanou (krásnou) p írodu v okolí našeho 
m sta, chránit kulturní bohatství, které nám bylo zanecháno 
p edchozími generacemi, a v neposlední ad  zlepšit vzájemné 
vztahy mezi ob any m sta.

V rámci naší innosti plánujeme organizovat r zné spole enské 
a vzd lávací akce všeho druhu, organizovat informa ní 
kampan  a p ípadn  peti ní akce a rovn ž spolupracovat 

s jinými sdruženími, mající podobné cíle. V dohledné dob  
budou také spušt ny webové stránky, kde budou k nalezení 
všechny informace o innostech sdružení.

Jedním z prvních konkrétn  vytý ených úkol  sdružení je 
bojovat proti zám ru výstavby biolektrárny v p edkládané 
podob  a dále pokra ovat v tradici divadelního souboru 
“Klí ”, který v lo ském roce v p edve er Št drého dne vys-
toupil s p edstavením “Budišovský Betlém” p ed kostelem.

Pokud se ztotož ujete s výše uvedenými cíli, není Vám lhoste-
jno, co se kolem Vás d je, a máte zájem aktivn  se podílet na 
d ní ve m st , neváhejte a kontaktujte nás prost ednictvím e-
mailové adresy zabudisov@seznam.cz@ .

lenové ob anského sdružení “Za Budišov!”

28. zá í 2012 zavítala v tento den státního svátku do našeho
m sta zajímavá delegace. Na pozvání budišovského starosty
se dostavili starosta m sta Markt Indersdorf, Josef Kreitmeir,
Anna Andlauer, autorka knihy „Zurück ins Leben“ a další t i
ob ané tohoto m sta, aby vid li místo, kde se narodila Greta
Fischer.
Návšt va byla p ijata v dopoledních hodinách na radnici m sta,
po uvítání následovala prohlídka m sta. Hosté z N mecka m li
p ednostn  zájem vid t rodný d m Grety Fischer – dnes tedy
Modrou lagunu. V tomto dom  se Greta narodila, zde žila až do
svých 29 let, než emigrovala, zde žili její rodi e, zde se odví-
jel bohatý rodinný život židovské rodiny Fischer s šesti d tmi
a následn  celou adou vnou at, která si dodnes na rodný d m
živ  pamatují.
N kte í ob ané si snad pamatují, že v tomto dom  byla jatka.
Není to zcela náhoda – pan Leopold Fischer, otec Grety Fischer,
byl totiž zv roléka em a mj. provád l práv  zde porážku zví at 
dle židovských pravidel.
Hosté následn  zamí ili do Muzea b idlice. Nadšeni zdejší ex-
pozicí uvítali návrh, že by v dolní ásti muzea mohla být ást 
v nována významným osobnostem v Budišov , mezi nimiž by
práv  Greta Fischer mohla mít své významné místo vzhledem
k faktu, jakého ocen ní se jí dostalo b hem života po celém
sv t . M sto Budišov by tak mohlo adekvátním zp sobem uctít 
její památku v rodném m st .
Po ob d  se konala v 15 hodin „pietní“ akce u Cesty esko-
-n meckého porozum ní na ervené ho e. Po slovech prone-

sených panem Kreitmeirem, ing. Kynclem a ing. Vrchoveckým 
získala tato druhá ást vzpomínky na Gretu Fischer obzvlášt  
slavnostní podobu díky zp vu modliteb kantora Židovské obce 
v Ostrav , Mgr. Michala Foršta.
Následn  se všichni odebrali do prostor restaurace Myslivna, 
kde od 18 hodin probíhala p ednáška Anny Andlauer ke kni-
ze „Zurück ins Leben“. Za ú asti ady budišovských ob an , 
len  Židovské obce v Olomouci a p edstavitel  obou m st au-

torka promítala fotogra  e a n kolik  lmových záb r  s Gretou 
Fischer. P ednáška byla v eském jazyce a rádi bychom Vám 
následujícím shrnutím zprost edkovali její obsah:
V život  Grety Fischer m la rozhodující vliv její práce coby 
sociální pracovnice v klášte e Indersdorf (okres Dachau, N -
mecko) v povále ných letech 1945-1946. Zde, v míst , které 
donedávna bylo správní budovou SS, tým UNRRA 182 (dnes je 
tato organizace Spojených národ  známá jako Ú ad vysokého 
komisa e OSN pro uprchlíky) vytvo il zázemí D tské centrum 
pro tzv. vyko en né osoby  - v angli tin  se používá o  ciálního 
výrazu D.P. = displaced person, šlo o d ti a mladistvé, kte í p e-
žili hr zy blízkého koncentra ního tábora Dachau, nebo uprchli 
z tzv. pochod  smrti z jiných koncentra ních tábor . Dále se 
jednalo o mladé lidi, nej ast ji chlapce, kte í byli do N mecka 
„uneseni“ a deportováni na nucené práce. V posledním p ípa-
d  pak šlo o d ti mladší 3 let, které se narodily d lnicím na 
nucených pracích a r zn  p ežívaly v polorozpadlých barácích 
v okolí centra. Jejich matky bu  zahynuly, nebo po skon ení 
války své d ti prost  opustily, protože si nedovedly p edstavit, 
že by p išly dom  s nemanželským potomkem. Tyto d ti byly 
do kláštera hned v ervenci 1945 p inášeny místním obyvatel-
stvem.
Tým Grety Fischer byl pov en ujímat se t chto d tí, poskyto-
val jim nejnutn jší v ci k p ežití stejn  jako pomoc p i hledání 
jejich nejbližších p íbuzných.
Klášter disponoval za ízením vhodným pro z ízení centra, le-
nové týmu byli odborníky ve svém oboru (léka i, zdravotní 
sestry, mechanici, sociální pracovnice). N mecké obyvatelstvo 
bylo do kláštera najímáno pouze pro fyzické práce (pé e o za-
hradu, dobytek, práce v kuchyni), protože – vzhledem k mi-
nulosti – bylo naprosto nep ípustné, aby se staraly nap . jen 
o malé d ti.
Na 30 len  týmu p ipadalo necelých 300 sv enc  centra, 
z toho byla t etina d tí mladší 3 let. Vzhledem k této fyzické 
zát ži byly do pé e o d ti povolány také ádové sestry, které 
se do kláštera vrátily a které klášter spravovaly do r. 1938, než 

Oslava státního svátku tak trochu jiným zp sobem…
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odsud byly vyhnány nacisty.
Tým p ijímal d ti, které p išly samy nebo byly dovezeny. Prošly
p ijímací procedurou, byly obeznámeny s pravidly centra, s jeho
ú elem a možnostmi. Byly asto ve zbída eném stavu, zejména
malá batolata nebo v zni koncentra ních tábor . Malé d ti byly
p inášeny mnohdy bez jakýchkoliv doklad , nikdo neznal jejich
p íjmení, národnost i v k. P i p íchodu bylo tedy nutné vše pe -
liv  zaznamenat a popsat, aby – pro p ípad, že by tyto d ti n kdo
poznal podle v cí, které s sebou m ly – mohly být eventueln
vráceny svým matkám i alespo  svým p íbuzným.
Život v Centru m l svá pevná pravidla a ád, který d tem a mla-
distvým umož oval vrátit se po on ch neskute ných hr zách 
zp t do reality b žného života. Po t lesném zotavení (tedy ze-
jména po nabrání pot ebných kilogram , vylé ení r zných cho-
rob a obtíží) muselo p ijít také zotavení a rehabilitace psychic-
ká. Ta byla – jak je z ejmé – velmi náro ná. Mladí lidé, kte í 
v minulých letech zažili i na vlastní o i vid li smrt svých nej-
bližších, degradaci lidského života na zví ecí úrove , mu ení 
a týrání, museli najít cestu, jak se vrátit zp t k b žnému životu.
V on ch dnech pro n  bylo velmi d ležité, že jim n kdo na-
slouchal. Vše, co vypovídali, bylo zaznamenáváno. D tem se 
tak da ilo ulevit si a zrekapitulovat, co vlastn  prožily, ím si 
prošly a postupem asu za aly chápat, že tým Spojených náro-
d  je zde pro jejich pomoc, aby uv ily, že už jim nikdo nebude 
ubližovat, že už nebudou hladov t a trp t. Než tuto skute nost 
pochopily, ub hlo mnoho a mnoho m síc . B žné jevy jako 
pravidelná strava, isté ložní prádlo, padnoucí a isté oble ení 
a obuv, pravidelný rytmus dne – to vše p ispívalo k jejich fy-
zické i duševní pohod  do té míry, že mohly být pozd ji p ijaty 
v r zných rodinách po celém sv t , pokud se jim nepoda ilo 

najít jejich vlastní rodiny, nebo pokud všichni lenové rodiny 
byli zavražd ni nacisty.
Greta Fischer b hem této práce s d tmi p išla ješt  na jeden vel-
mi pozoruhodný poznatek: na vlastní o i vid la, že pokud d ti 
p ed internací v tábo e zažily ješt  jakýsi „normální“ rodinný 
život s jeho radostmi i strastmi, pokud m ly hezké vzpomínky 
na d tství ve svých rodinách, bylo pro n  kupodivu mnohem 
snazší najít zp sob, jak se vrátit do b žného života. Z tohoto d -
vodu Greta Fischer vyvodila, že pro lidský život mají obrovský 
a nesmazatelný vliv první roky v život  lov ka. Rané d tství 
je fází, které lov ka následn  vybavuje silou pro p ekonávání 
p ekážek dalších období.
Malé d ti samoz ejm  toužily po lidské p ítomnosti, pozornos-
ti, n žnostech. Bylo na nich evidentní citové strádání a touha po 
mate ské lásce, které se jim nedostalo v té mí e, na kterou m ly 
bezesporu nárok. Proto byly nap . v centru vytvo eny skupiny, 
které m ly simulovat „rodinné“ prost edí. 8-10 sv enc  bylo 
soust ed no kolem jednoho vychovatele, který „nahrazoval“ 
rodi e, starší osoby se staraly o ty mladší, ímž také vznika-
la nová pouta a vztahy, kterými si nap . ti starší vynahrazovali 
ztrátu sourozenc  apod.
N které d ti však odmítaly v centru z stat. Byly tedy vybaveny 
doklady a nejnutn jšími papíry, které jim umož ovaly pr chod 
r znými povále nými zónami. Podplácely hrani ní stráže a za-
v šeny na vagónech putovaly na vlastní p st do svých vlastí, 
aby se tak znovu shledaly s leny své rodiny. 
P sobení Grety Fischer kon í v roce 1946, kdy po p est hování 
Centra do Prien am Chiemsee vypov d la smlouvu s UNRRA 
a dál se v novala „svým“ d tem, které doprovázela na jejich 
plavb  do Kanady.
Až v 70. letech pak Greta Fischer v Izraeli rekapitulu-
je své vzpomínky na toto složité, t žké a pracovn  ne-
skute n  náro né období. Zpracovává zprávu z D tské-
ho centra, která se stává podkladem knihy Anny An-
dlauer a potvrzuje sama sob  to, na  v t chto letech p išla:
„Ud láme-li dobré v ci pro d ti, které si protrp ly holocaust, 
pak m žeme v it dokonce i v zázrak.“
Na záv r nutno dodat, že p ednáška samotná ud lala na spous-
tu p ítomných velký dojem. Když lov k vid l dobové záb ry, 
kterak si malá batolata hrají v sirot inci, když vid l tolik mla-
dých lidí, kte í museli projít místy, jako byla Dachau, Osv tim, 
Mauthausen aj. – bylo to pro mnohé k nepochopení… Ur it  
je tedy dobré mít stále na pam ti tyto ot esné skute nosti, aby-
chom v as dokázali zabránit n emu podobnému i v dobách 
budoucích. Natálie Jaššová

Rybá ský
Získání a prohlubování rybá ských znalostí a dovedností
Pond lí 16,00 hodin, D, od 7 let, cena: 150,-/pololetí
Chovatelský
Pé e a chov zví at v „Dome ku“ ( k e ci, mor ata, králík, 
akvarijní zví ata, ptáci)
St eda 15,00 hodin, D, cena: 150,-/pololetí
Myslivecký
Získávání mysliveckých znalostí, vycházky do lesa, vztah
k p írod . Pátek 16,00 hodin, D, les, cena: 150,-/pololetí
Malý kuchtík

Základy va ení, pe ení, vytvá ení dobr tek, stolování.
Úterý 14,00 hodin, D, 1.-5. t ída, cena: 200,-/pololetí
Šachy
„Královská hra“, pravidla, strategie, taktika, ú ast na sout -
žích. tvrtek 17,00 hodin, KD, cena 50,-/pololetí
Keramika I.
Hrajeme si s hlínou, výrobky si odneseme dom
Termín bude up esn n, Š, 1.-5. t ída, cena: 150,-/pololetí
Keramika II.
Výrobky z hlíny, glazování, výrobky si odneseme dom

tvrtek 16,00 hodin, D, 6.-9. t ída, cena: 250,-/pololetí

NABÍDKA ZÁJMOVÝCH KROUŽK
PRO ŠKOLNÍ ROK 2012 – 2013
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Korálky
Výrobky z korálk , šperky, hra ky, p ív sky, výrobky si d ti
nosí dom . St eda 14,30 hodin, D, cena 250,-/pololetí
Tvo ílek
St íhání, lepení, malování, skláda ky (d evo, papír, textil…)
Pond lí 15,00 hodin, D, 1.-5. t ída, cena: 200,-/pololetí
Art club
Pedig, koláže, ubrousková technika, základy malby a kresby
Termín bude up esn n, D, cena: 200,-/pololetí
Fotogra  cký

ekni „sýr“, základy focení, kompozice, sv tlo, zpracování 
v PC, výstavy
Pátek 15,00 hodin, D, 5.-9. t ída, cena: 250,-/pololetí
Mladý turista
Poznávání okolí, práce s mapou, tábo ení, hry v p írod
Pátek 15,00 hodin, D, 1.-5. t ída, cena: 100,-/pololetí
Divadélko
Hrané, loutkové, ma áskové, nebo ješt  jinak?
Uvidíme. A pak p edvedeme.

tvrtek 16,00 hodin, KD, cena: 250,-/pololetí
Modelá ský
Stavba model  letadel, lodí, aut, práce s RC modely

tvrtek 15,00 hodin, D, cena: 250,-/pololetí
Line Dance
Tane ní skupina, nácvik r zných styl , tane ních prvk

Úterý 17,00 hodin, D, od 6. t ídy, cena: 200,-/pololetí
Mladý hasi
Požární sport, sout že, zdravov da, topogra  e, uzly… 
Úterý 16,00 hodin, HZ, cena: 150,-/pololetí
Little Zumba
Zumba pro holky od 1. do 6. t ídy
St eda 15,00 hodin, D, cena: 150,-/pololetí
Pinec
Kroužek stolního tenisu, výhodou vlastní pálka, sout že, tur-
naje. Pond lí 15,00 hodin, D, cena: 150,-/pololetí
Tenis
Základy hry, pravidla, trénink, sout že
Pátek 16,00 hodin, H, 3.- 9. t ída, cena: 300,-/pololetí
Klub 89
Po adatelská a instruktorská innost, p íprava akcí. Termíny 
dle domluvy, od 8. t ídy až do 20 let, cena: 100,-/pololetí
Music club
Hrajete na hudební nástroj? Chcete založit kapelu? Zkusíme 
pomoct. Termín i cena dle domluvy.
Vysv tlivky:
D – „Dome ek“ (bývalý Juventus)
KD – kulturní d m, Š – škola
HZ – hasi ská zbrojnice, H – h išt
P ihlášky v „Dome ku“ 
nebo na www.svcbudisov.cz

Už jste vyzkoušeli PICKLES ?
Rok se neuv iteln  rychle p ekulil do svého posledního tvrtého
období a mnozí budišovští zahrádká i za ali sklízet a r znými
zp soby konzervovat svou podzimní úrodu.  Spíže se za ínají
plnit nep eberným množstvím a druhy zava enin z ovoce
a zeleniny.  Mnozí se chystají na p ípravu kysaného zelí, které
doma p ipravené má svou jedine nou chu  a v zimních m sících
je nezanedbatelným zdrojem vitamín . Jejich podstatn  v tším
zdrojem je práv  PICKLES – kvašená zelenina. Je mnoho druh
zeleniny, které m žete spolu kombinovat. Chci Vás seznámit 
s tím nejjednodušším a nejdostupn jším.

Co o kvašené zelenin  íká odborná literatura?
„Užívání kvašené zeleniny má tisíciletou tradici. Mlé né
kvašení je zp sob konzervace, který všichni známe v podob
nakládaného zelí. Pokud chcete žít v souladu s p írodou
a nekupovat si celý rok zeleninu a z ní vyráb né saláty dovážené
ze všech kout  zem koule, m žete tímto ideálním zp sobem
uchovat zeleninu na zimu. Díky mlé nému kvašení vám takto
uchovaná zelenina dodá vysoký obsah vitamín . Podporuje
trávení, udržuje zdravou st evní mikro  óru, posiluje krev
a imunitu. Do t la totiž p ináší mnoho enzym , které regenerují
bu ky. Pickles je vhodná jako p íloha k jídlu i jako sou ást 
salátu. Nikdy ji tepeln  neupravujte. Je vhodná a velmi d ležitá
pro lidi, kte í mají problémy s játry a s o ima.“ (zdroj Zahrádká  
2009)

A nyní k samotné p íprav :
1 kg zeleniny (základ tvo í hlávkové zelí, mrkev, cibule, r zné
druhy edkve a kedlubny)
15 – 20 g mo ské soli (koupíte i v našem m st )
Kmín, p idala jsem i trochu k enu a jednu malou pálivou
feferonku – tu nemusíte.

K nakládání se dají koupit i keramické tzv. pickles soudky, 
ale já použila sklen nou ty litrovou zava ovací sklenici. 
Pokud se rozhodnete pro sklenici, budete pot ebovat léka ské 
špachtle (koupíte v lékárn ) a jednu 1,5 litrovou pet láhev. Já 
použila jednu st edn  velkou hlávku zelí, asi ½ kg mrkve, stejné 
množství cibule, edkvi ky a kedlubny, m žete použít i ernou 
edkev. Celkem jsem m la ke zpracování oproti receptu asi 3 kg 

zeleniny. Co jsem však dodržela, bylo uvedené množství mo ské 
soli – tu jsem nezvyšovala.
Zelí nakrájejte na jemné proužky, cibuli na ten í p lm sí ky, 
mrkev a ostatní zeleninu na hrubém struhadle. Promíchejte 
se solí, kmínem a pop ípad  drobn  nakrájenou feferonkou. 
Sm s nechejte asi na p l dne odstát. Zelenina pustí trochu 
š ávy a „povolí“. Pak ji nap chujte do sklenice, špachtle na 
jedné stran  se ízn te o zaoblení a hv zdicovit  rozložte na 
up chovanou zeleninu. Pet láhev asi v polovin  roz ízn te, svou 
ší kou se p esn  vejde do hrdla sklenice a pro zatížení ji napl te 
vodou. Zelenina musí být, až pustí ješt  více š ávy, neustále 
dostate n  zatížená. Sklenici s natla enou zeleninou nestavte na 
topení, nebo na slunce. Nechejte ji týden stát nap . na kuchy ské 
lince tak, aby po uvedenou dobu m la stabilní teplotu. Podložte 
ji vhodnou miskou, m že se stát, že š áva p ete e. Po uplynutí 
kvasné doby m žete zvolit dva zp soby uchování. Zeleninu 
p endáte do menších zava ovacích sklenic a uskladníte je 
v lednici (vydrží i n kolik m síc ), nebo m žete jako já použít 
zava ovací sklenice 0,7 l a nechat ví ka na krátkou dobu jen 
„chytnout“ v zava ovacím hrnci.
Ješt  poslední rada – p ebyte nou š ávu, která z stane po napln ní 
menších zava ovacích sklenic, jsem do nich rovnom rn  rozlila.
Pro t y, co ješt  PICKLES nevyzkoušeli - budete p ekvapeni 
výbornou chutí kvašené zeleniny.

Dobrou chu  p eje Helena Malušová
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Státní svátky v  zá í a íjnu

Šachový koutek

ešení úlohy z minulého ísla BZ:y
Cimrmanova antiúloha je ur it  velmi
vtipná, nicmén  rozluštit ji p íliš obtížné 
není, takže v ím, že tená  šachem po-
znamenaný nem l s ešením potíže. Je-
diným tahem, který není jednotahovým
matem, je 1. Vc6+. erný král je sice v 
šachu, ale bílá v ž si stoupla tak šikovn , 
že rozvázala ernou v ž na b7 a ta m že 
vzít šachujícího st elce 1...Vxh7.

Úloha pro toto íslo:p
Na diagramu je zobrazena pozice, která 
vypadá pro erného velmi špatn . Kdyby 
byl na tahu bílý, tak partii snadno vyhra-
je (cestu k výh e ur it  snadno najdete 
sami).
Nicmén  v pozici na diagramu je na tahu 
erný a ten má pro bílého p ipraveno ne-

milé p ekvapení. P ijdete na n j?

Zadání úlohy:y
erný na tahu vyhraje

Malá nápov da:p úloha není omezena po-
tem tah , nicmén  na úvod musí erný 

provést drtivou kombinaci složenou ze 
t í tah , po které dosáhne jasn  vyhrané-
ho postavení.

Start šachové sezony 2012/2013:y
Nová šachová sezona je již za humny. 
Náš oddíl (konkrétn  „A“ družstvo) 
eká premiérová sezona v Krajské sou-

t ži skupiny C, která je již rozlosována 
(viz. tabulka). Domácí utkání odehra-
jeme v Restauraci U Huberta v salonku 

v 1. pat e. Na tato utkání jsou všichni
naši fanoušci a šachoví p íznivci srde n
zváni. V íme, že se v silné konkurenci
neztratíme a budeme pro všechny soupe-
e nep íjemným protivníkem.

Naše „B“ družstvo dopln né rovn ž o na-
d jné šachisty z ad mládeže bude stejn  
jako v minulé sezon  hrát okresní sou-
t ž, která bude pro tuto sezonu ítat 11 
družstev, což je jev pro nejnižší sout že 
v naší zemi málo vídaný, což mimo jiné 
sv d í o velké konkurenci v okrese Opa-
va. Rozlosování okresní sout že do doby 
uzáv rky tohoto ísla BZ nebylo známo, 
pozd ji bude k nalezení na našich webo-
vých stránkách www.pogobudisov.wz.czp g . 

Rozlosování Krajské sout že „C“ – 2012/2013j „

Kolo Datum Utkání

1. 14.10.2012 TJ Sokol Háj ve Slezsku – Pogo Budišov „A“

2. 18.11.2012 Pogo Budišov „A“- TJ Lokomotiva Krnov

3. 2.12.2012 TJ SK Krava e „A“ – Pogo Budišov „A“

4. 6.1.2013 Orel Opava „B“ – Pogo Budišov „A“

5. 20.1.2013 Pogo Budišov „A“ - TJ Sokol Vrbno pod Prad dem

6. 3.2.2013 ŠK Bruntál „B“ – Pogo Budišov „A“

7. 17.2.2013 Pogo Budišov „A“ - Orel Opava „A“

8. 3.3.2013 ŠKTP Hrabyn  „A“ – Pogo Budišov „A“

9. 24.3.2013 Pogo Budišov „A“ - ŠK TJ MSA Dolní Benešov „B“

Za ŠK Pogo Budišov Slavomír Jaššo

ZAJÍMAVOSTI ZE SOU ASNOSTI I HISTORIE

26. zá í – Zlatá bula sicilská
V tento den tomu bylo p esn  800 let, co byla vydána Zlatá bula
sicilská, celek t í významných listin. „Fridrich, z Boží milos-
ti vyvolený císa  ímský, vždy rozmnožitel íše, král sicilský.“
T mito slovy za íná listina, která tehdejšímu eskému vládci,
P emyslu Otakaru I., potvrzovala d di ný královský titul,
územní celistvost eského státu a další privilegia. Vše

stvrzeno malou pe etí, kte-
rá Bule dala jméno. Celá 
ze zlata ovšem není. Je ze 
slitiny zlata a st íbra, které 
se v antice íkalo elektro. 
Z jedné strany pe eti je pa-
novník majestátu a jméno a ti-

tul vydavatele listiny Fridricha z druhé strany jakoby hrad, který
symbolizuje království obojí Sicílie a dále popis ‚Kristus zvít zí,
Kristus kraluje, Kristus vládne‘. Protože Fridrich II. v té dob
ješt  nebyl korunován ímským císa em, zdobí listinu „jen“ jeho
pe e  sicilského krále. I po t ch osmi stech letech p sobí do-

jmem, že byla vyražená v era.
atá bula sicilská garantovala vnit ní nezávis-
ost eského státu a nabízela eským král m
nové možnosti aktivní zahrani ní politiky.
P isp la tak ke zvýšení prestiže eského krá-
lovství ve st ední Evrop  i k upevn ní pozic
jeho panovník  jak mezi evropskými vládci,
ak na domácím poli. Originál listiny je uložen
Státním úst edním archivu v Praze.
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Už v zá í jsme si mohli díky státnímu svátku užít prodloužený víkend, což 
jist  všichni uvítali. V íjnu slavíme další státní svátek, tentokráte poslední 
íjnovou ned li. Krátce si tedy p ipome me významné historické události, 

které ovlivnily a utvá ely vývoj naší zem .
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Osm století starý originál Zlaté buly sicilské byl vystaven v Ná-
rodním archivu na Chodovci za p ísných bezpe nostních opat e-
ní. Naposledy m li lidé možnost vid t listinu p ed jedenácti lety,
když se nová budova archivu na Chodovci otevírala.

28. zá í – Den eské státnosti,
výro í úmrtí svatého Václava

V tento významný den jsme si již dvanáctým rokem p ipomn li
dv  významné události eských d jin. Smrt jednoho z prvních
P emyslovc , devátého eského knížete Václava I. roku 935
a vyvražd ní Slavníkovc  v roce 995, jímž došlo k de  nitivnímu
politickému sjednocení eského státu.
Kníže Václav, nazývaný také Svatý, byl nejstarším synem kníže-
te Vratislava a jeho ženy Drahomíry. Vychováván byl svou ba-
bi kou Ludmilou, která mu všt povala k es anské hodnoty a na-
u ila ho íst a psát. Dle historik  byl Václav velmi vzd laný, byl
vzorem k es anského panovníka, který významn  p isp l k roz-

ší ení víry v raném eském státu. Podle
dobových sv dectví byl Václav osv -
tový, morální a zásadový vládce, který
p esto, že m l mírumilovnou povahu,
dokázal být i rázný a nekompromisní.

asto mu bylo vy ítáno, že se podro-
bil císa i Svaté íše ímské a podepsal
mírovou smlouvu, což znamenalo po-
vinnost platit ro ní tribut pacis, da  za
mír, která inila p t set h iven st íbra
a sto dvacet vol . Na druhou stranu
ale Václavovi uzav ené „spojenec-
tví“ umožnilo p evézt ostatky svatého
Víta, pro n ž nechal postavit na Praž-
ském hrad  rotundu, která se pozd ji

rozrostla v chrám sv. Víta a stala se neodmyslitelným symbo-
lem eské metropole. Toto podrobení se ovšem velmi kritizoval
jeho mladší bratr Boleslav I. Ukrutný. Nesouhlasil se smí livou
politikou Václava a p ál si pevn  ovládnout celé echy, zbavit 
ostatní knížata vlády a dosadit na jejich území své správce, kte í
by od zdejších obyvatel vybírali dan . Za tyto prost edky cht l
vybudovat vojsko a zbavit se poplatné závislosti. Aby se dostal
k moci, pot eboval se Václava zbavit. Pozval ho na k tiny svého
syna do Staré Boleslavi a p i cest  na mši byl na jeho p íkaz Vác-
lav osmadvacátého zá í roku 935 (starší prameny uvád jí 929)
p ed dve mi kostela ubodán. P evzetí moci Boleslavem prová-
zelo i vyvražd ní celých rodin Václavových p íznivc , v etn
nemluv at. K postav  svatého Václava se vztahuje spousta po-
v stí - podle jedné z nich spí Václav ve st edo eské ho e Blaník 
se svými rytí i a eské zemi vyjede na pomoc, až jí bude nejh . 
Krev v „zájmu státu“ nechal prolít i Václav v synovec Boleslav
II. Pobožný. Rozsáhlou ást území ve východních echách obý-
val rod Slavníkovc , který p emyslovským knížat m mocensky
konkuroval. Osmadvacátého zá í roku 995 p emyslovská vojska
dobyla slavníkovské centrum v Libici nad Cidlinou a celý rod,
v etn  žen a d tí, na p íkaz Boleslava vyvraždila.
Tento státní svátek pat í k našim nejmladším státním svátk m.
Na základ  usnesení výboru pro v du, vzd lání, kulturu, mládež
a t lovýchovu Poslanecké sn movny eské republiky byl 24.
b ezna 2000 navržen nejprve jako Den eské státnosti – Svatý
Václav, ale po p ipomínkách a diskuzích poslanc  nese název
Den eské státnosti. Svatý Václav se stal symbolem eské zem .
Ve dvacátých letech dvacátého století byl postaven jeho pomník 
na Václavském nám stí a svatý Václav je tak u všeho závažné-
ho, co národ prožívá. Pod jeho sochou se konají oslavy státních

svátk , sportovních úsp ch  i r zné demonstrace. Svatý Václav 
na koni je vyobrazen i na dvacetikorunové minci.

28. íjen – Den vzniku 
samostatného eskoslovenska

Tento rok si p ipomínáme již 94. výro í ode dne, kdy byla na 
Václavském nám stí o  ciáln  vyhlášena samostatnost a pro náš 
národ se za ínají psát nov  d jiny.
Rakousko-Uherský stát nebyl v tšinou eské spole nosti nikdy 
p ijat za sv j, ale vyhlášením první sv tové války v roce 1914 
ustoupily národnostní otázky do pozadí. Snahy eských politi-
k  o prosazení samostatnosti byly potla eny a eská politika se 
odml ela. Aktivní proti mocnostem byl pouze eský exil v ele 
s T. G. Masarykem a úzký kroužek p íznivc , kte í pod vedením 
Edvarda Beneše vytvo ili tajnou organizaci Ma  e. Zapojili se 
i herci, noviná i i spisovatelé, ale 
cenzura byla velmi rozsáhlá. B -
hem roku 1916 byla T. G. Masa-
rykem, E. Benešem a M. R. Štefá-
nikem sestavena eskoslovenská 
národní rada. Tento hlavní orgán 
protirakouského odboje m l silnou podporu v eskoslovenských
zahrani ních legiích, které pomáhaly vybojovat samostatnost. 
Sv tové mocnosti uznávaly, že se echoslováci vojensky za-
sloužili o porážku N mecka a Rakouska-Uherska. Postarali se 
o to legioná i, což byli jednak dobrovoln  rukující vojáci, ale 
p edevším p íslušníci rakouskouherské armády, kte í b hem 
války dezertovali nebo padli do zajetí a pak se stali partnery ar-y
mád budoucích vít zných velmocí. P es sto tisíc eských voják  
bojovalo za eskoslovensko hlavn  na frontách ve Francii, Itálii 
a v Rusku. Hrdinství vojáci prokázali v bitv  u ruského Zborova, 
na italské Piav  nebo u Verdunu.
Domácí spisovatelé za ínají kritizovat pasivitu eských poslan-
c  a v roce 1917 je básníkem, dramaturgem Národního divadla 
a lenem Ma  e, Jaroslavem Kvapilem sepsán Manifest eských 
spisovatel , což velmi ovlivní radikalizaci eského ve ejného 
mín ní. Politici se p idali až p i T íkrálové deklaraci (deklara-
ce požadovala autonomii pro echy a Slováky a jejich spojení 
v jeden státní celek v rámci Rakouska-Uherska) v lednu 1918 
a tehdy byl také zahájen spole ný postup za osamostatn ní doma 
i v zahrani í. Masaryk v polovin  roku 1918 dosáhl p íslibu uzná-
ní nezávislosti od mocností Dohody (spojenectvíy Francie, Ruska
a Velké Británie). Mezitím se domácí politické strany dohodly na 
vytvo ení Národního výboru, který m l p ipravit p evzetí moci. 
V zá í je v Pa íži ustanovena prozatímní eskoslovenská vláda. 
14. íjna byl v Písku rozší en leták vyhlašující vznik republiky. 
Byly strhány symboly mocná ství a objevily se trikolóry, ale 
ješt  ten den bylo vyhlášení republiky odloženo a monarchie se 
udržela ješt  ty i dny. Až 28. íjna uznalo Rakousko-Uhersko 
podmínky míru a ve er byl Národním výborem vydán první zá-
kon o z ízení samostatného státu. Desetitisíce Pražan  se shro-
máždily na Václavském i Starom stském nám stí a provolávaly 
slávu samostatnému státu ech  a Slovák . eský národ se tak 
vymanil ze soustátí Rakouska-Uherska a z pod ízenosti na Vídni 
a vzniká tzv. První republika, která zahrnovala echy, Moravu, 

eské Slezsko, Slovensko a Podkarpatskou Rus. Prvním prezi-
dentem se stává Tomáš Garrigue Masaryk, premiérem Karel Kra-
má , ministrem  nancí Alois Rašín, ministrem zahrani í Edvard 
Beneš a ministrem vojenství Milan Rastislav Štefánik.

Z informací dostupných na www.tema-novinky.czy , z
www.cs.wikipedia.orgp g,gggg www.radio.cz,,z www.denik.cz, ,z

zpracovala Ivana Tomandlová
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Cht la bych tímto lánkem p iblížit tená m osobnost Anny 
Andlauer, dobrosrde né a vzd lané ženy, která se – sv t  div 
se! – zabývala prací Grety Fischer. Každopádn  cesta k této 
žen  nebyla v bec jednozna ná.
Anna Andlauer, bývalá gymnaziální profesorka žijící v okrese 
Dachau, n kolik let pracovala také v Památníku ob tem holo-
caustu v Dachau. Zde se setkala s adou p eživších, kte í prošli 
tímto hrozným místem a kte í sem p icházeli jako návšt vníci.
Nicmén  celou adu let nem la ani pon tí o tom, že v klášte e 
Indersdorf bylo z ízeno centrum pro d ti a mladistvé p eživší 
hr zy holocaustu nebo dovle ené jako otro tí d lníci na nuce-
né práce. Teprve v roce 2006 se o tomto dozv d la z jednoho 

zcela náhodného vypráv ní. Tím za alo její bádání.
V americkém Muzeu ob tem holocaustu ve Washingtonu pak 
objevila zprávu Grety Fischer z kláštera Indersdorf a její kopii 
získala prost ednictvím sou asného editele reálného gymná-
zia v klášte e Indersdorf. Díky této obšírné a podrobné zpráv  
za ala pátrat a zkoumat události, které nastaly t sn  po konci 
války v tomto míst .
Po odchodu do d chodu v r. 2007 se této práci za ala v novat 
naplno a šla tak daleko, že pátrala po d tech, o kterých se psalo 
ve zpráv  Grety Fischer, po celém sv t .
Na za átku m la pouze seznam jmen d tí, o kterých Greta Fis-
cher psala. Rozeslala 100 pohlednic, p i emž odpov di se jí 
dostalo jen na jednu z nich. Konzultovala jména ve „White-

-Pages“ (americké „Zlaté stránky“), inzerovala v novinách
v Anglii, Kanad , Izraeli se svým zám rem, koho že to vlastn
hledá. V roce 2009 byla pozvána do Izraele na vzpomínkovou
akci o Gret  Fischer a op t se snažila vyhledávat osoby, o které
se Greta Fischer v letech 1945-1946 starala. Díky skv lé me-
dializaci m sta Indersdorf, které rozeslalo dobové fotogra  e
s obrázky d tí a jejich jmény na tabulkách, se jí poda ilo ne-
skute né (pozn.: pokud si na Facebooku zadáte jméno Anny
Andlauer a otev ete složku s jejími fotogra  emi, naleznete ob-
rázky 36 osob, které Anna stále hledá…).
Tyto st ípky daly dohromady fantastickou mozaiku skládající
se z osob, které se ozvaly a které jsou sv dky lásky a pé e Gre-
ty Fischer, protože p išly do kláštera Indersdorf v dob  t sn
po válce. Bohužel se jí dodnes neozval žádný ze sv enc , kte-
rý byl repatriován do tehdejšího eskoslovenska.
Kniha Anny Andlauer se však neomezuje pouze na popisy
hr z, které d ti sv ovaly vychovatel m, když se pot ebova-
ly vypovídat o svých bolestech. Naopak, všechny osoby zde
uvedené jsou chápány jako osobnosti z celkového pohledu, je
zde vykreslen jejich p íb h i s následnou pé í, repatriací do
vlastní rodiny i zem  nebo do rodin, které byly ochotny tyto
d ti p ijmout.
Anna Andlauer je dodnes v kontaktu s mnoha bývalými v z-
ni KZ Dachau, setkávají se každoro n  v Markt Indersdorf,
v roce 2009 vznikl dokumentární  lm s touto tematikou, který
zrealizovala n mecká stanice ZDF s názvem „Aus der Hölle
ins Leben“ (Z pekla do života). V roce 2011 odstartovalo ame-
rické Muzeum ob tem holocaustu projekt „Remember Me:
Displaced Children of the Holocaust“ – kampa  za ú elem
identi  kace d tí, k jejichž dosud bezejmenným fotogra  ím má
být „dopsán“ jejich životní p íb h.
Autorka knihy v í a doufá, že – by  už od konce války uply-
nulo tolik let – ješt  n kdo z bývalých sv enc  sirot ince v In-
dersdorfu vyslyší její volání a ozve se, že se rozší í po et t ch,
jejichž fotogra  e z let 45/46 jsou ve zpráv  Grety Fischer.
Kniha „Zurück ins Leben“ vyšla i v anglickém p ekladu pod 
názvem „Rage to live“. V sou asné dob  se uvažuje také o p e-
kladu této knihy do eského jazyka. Autorkou p ekladu by
m la být prof. Lucy Topo ská. Stane-li se tak, tená i zpravo-
daje se o tomto ur it  v as dozví. Natálie Jaššová

Anna Andlauer a její cesta ke Gret  Fischer

l áh d éh á í Tí l j jí bádá í

Greta Fischer se narodila jako šesté a nejmladší dít  zv roléka-
e Leopolda Fischera a jeho ženy Idy Fischerové, roz. Mayer,

v Budišov  nad Budišovkou. O 78 let pozd ji utrp la na ruš-
ném autobusovém nádraží v Jeruzalém  smrtelný srde ní infarkt 
a byla pochována v kibucu Magen, v bezprost ední blízkosti
pásma Gaza. Skromný náhrobek s nápisem „Greta Fischer, 19.
1. 1910-28. 9. 1988“ p ipomíná tuto mimo ádnou ženu.
N mecká rodina Grety Fischer žila mezi n meckým obyva-
telstvem na Morav , jejich mate ským jazykem byla n m ina
a dále mluvili esky, protože to byl ú ední jazyk. Ve svém ven-
kovském okolí se Greta již jako mladé d v e ráda starala o d ti
a nejprve se stala vychovatelkou v mate ské škole. „Miluji d ti.
Už tehdy ve mn  d ímala sociální pracovnice (…). Není to špat-

ný zp sob, jak o toto v život  usilovat“, prohlásila t i roky p ed 
smrtí. Její synovci a nete e potvrzují, že byla brzo nezávislou, 
sebev domou, charakterní ženou, emancipovanou, discipli-
novanou, kreativní a dobrosrde nou. V mnoha svých myšlen-
kách byla již ve své dob  daleko nap ed. Její nete  Ruth Lemco 
vzpomíná: „Byla mladá a pružná, celý sv j život toužila n co se 
nau it a dozv d t. asto pou ovala, ale se zvláštním smyslem 
pro humor.“ V sotva 20 letech opustila rodný d m a pracovala 
jako u itelka jezdectví v jednom renomovaném dív ím internátu 
ve Švýcarsku. Jako ch va se v Pa íži a hali ském Stanislavov  
(do r. 1939 Polsko, dnes se toto místo jmenuje Ivano-Frankivsk 
a pat í k Ukrajin , pozn. p ekladatele) nau ila v letech 1936-
1938 francouzsky a polsky, pozd ji se nau ila ješt  anglicky 

Zastávky v život  Grety Fischer
(P eklad kapitoly „Greta Fischer - Stationen ihres Lebens“

z knihy Anny Andlauer „Zurück ins Leben“)
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a hebrejsky. „Greta byla ve své práci dobrá. D ti ji velmi mi-
lovaly a op tovn  ji navšt vovaly i v pozd jších letech“, uvádí
její nete .
V kv tnu 1939 vycestovala Greta a její t i starší sourozenci se
svými rodinami do Londýna; jeden bratr a jedna sestra odešli do
Palestiny. Tak ješt  v as unikli invazi n meckých vojsk, která
obsadila její moravskou domovinu. Rodi e z stali v eskoslo-
vensku a roku 1943 byli zavražd ni nacisty.
V Londýn  Greta nejprve pomáhala v kožešnické  rm  svého
bratra, šila kožešinové epice a rukavice pro britskou armádu.
„Osobn  jsem m la št stí“, popisuje pozd ji Greta Fischer své
vále né roky v Londýn . Pracovala nejprve jako ch va, pozd ji
jako vychovatelka v mate ské školce v Opatrovacích za ízeních
pro válkou traumatizované d ti ve Foundling Site a Hocrato
Road Day Nursery (mate ská škola). V sousedním Hampstea-
du ve War Nursery (mate ská škola pro d ti zasažené válkou)
rozvíjela Anna Freud, dcera zakladatele psychoanalýzy, základy
traumaterapie pro d ti. „Kontakt s Annou (…) na mne ud lal
hluboký dojem a pomohl mi lépe pochopit chování d tí, kte-
ré byly odlou eny od svých rodin“, shrnuje Greta. „Odlou ení
od rodiny bylo pro všechny zú astn né bolestná zkušenost; ve
mn  však zásadním zp sobem zap í inila touhu pomáhat.“ Gre-
ta Fischer byla asto v kontaktu s Annou Freud a p ejala od ní
n které z jejích p edstav a zp sob  práce. V dob , kdy se ješ-
t  nev d lo o vazb  mezi malým dít tem a matkou, rodi em i
stálou blízkou osobou, podporovala již Anna Freud individuální
vztah d tí ke svým pe ovatel m a lé ebným zp sobem p sobila
pomocí skupin, které se snažily simulovat rodinné prost edí. Její
poznatky z oboru psychologie se odrazily v pozd jší práci Grety
Fischer s d tmi p eživšími holocaust v klášte e Indersdorf.
Koncem války se jako dobrovolnice p ihlásila k UNRRA, aby
pomáhala tvá í v tvá  tomu, „co jsem slyšela z N mecka“,
a s ohledem na „zpustošení p i znovuvybudování Evropy“.
V „International D.P. Children´s Center Kloster Indersdorf 
(Mezinárodní centrum pro d ti žijící ve vyhnanství kláštera
Indersdorf, okres Dachau) se spolu se svým týmem UNRRA 
zasazovala o to, aby holocaustem a válkou vyko en ní, osi elí
a traumatizovaní mladí lidé byli zaopat eni tím nejnutn jším.
P esv d ena o lé ebném ú inku lidského kontaktu nabádala své
spolupracovníky k tomu, aby se snažili individuáln  vcítit do
malých d tí a mladistvých se všemi jejich t lesnými, psychic-
kými a duševními pot ebami. Pozorn  naslouchala p eživším,
když tito opakovan  hovo ili o svých úd sných zkušenostech,
a podporovala vše, co by mohlo posloužit jejich návratu do ži-
vota. „Jsou-li u in ny dobré v ci na d tech osi elých kv li ho-
locaustu, pak se m že stát i zázrak“, bylo krédo Grety Fischer. 
V lét  roku 1946 p esídlilo d tské centrum z Indersdorfu do Pri-
en am Chiemsee. Nyní se jako vedoucí Mezinárodního d tského
centra Hotel Kronprinz Prien a spole n  se 40 spolupracovni-
cemi pocházejícími zejména ze st ední a východní Evropy dále
snažila rehabilitovat traumatizované d ti. Na p íkaz UNRRA 
pracovala p íležitostn  také v židovském d tské ozdravovn  ve
Strüthu u Ansbachu a v Bad Reichenhall.
V íjnu 1947 vypov d la „z osobních d vod “ smlouvu
s UNRRA, aby mohla být nadále zde k dispozici „svým d tem“.
V lét  1948 jela Greta Fischer se stovkou p eživších holocaust 
do Kanady, aby jim pomáhala s jejich za len ním do kanadské
spole nosti. Z plavby na lodi Rudnik se dochovala následující,k
Gretu Fischer charakterizující anekdota: Protože na lodi nebyl
k dispozici žádný léka ský personál, pomohla p i narození dít -
te a p im la následn  své spolucestující, kte í p ežili holocaust,
aby upletli oble ky pro toto novorozen .
Po p íjezdu do Toronta byli mladí lidé p id leni židovským ro-

dinám po celé Kanad , zatímco Greta Fischer musela cestovat 
dále do Montrealu, aby zde pracovala pro „Jewish Family and 
Child Welfare“ (Židovská rodina a blaho dít te). Pro ob  strany 
toto rozd lení znamenalo šok a také Greta musela své nové za-
m stnavatele nejprve p esv d it o své kvali  kaci coby sociální 
pracovnice. Nejprve vedla t i a p l roku domov, ve kterém hle-
dali do asné úto išt  vedle mladých p eživších z Evropy také 
mladí Kana ané. Jakmile za al klesat po et uprchlík  z Evropy, 
zasazovala se ješt  asi dva roky o to, aby našla rodiny, které p i-
jaly tyto mladistvé jako p stouni nebo do adopce. „Bylo velmi 
obohacující sm t pomáhat t mto mladým lidem p i jejich nale-
zení sebe sama a na za átku jejich nového života, ale také jsem 
pochopila, že pro tuto práci není zapot ebí pouze touha pomáhat, 
ale také speciální znalosti a formální vzd lání“, tak zd vodnila 
Greta Fischer, pro  vedle svého praktického osv d ení coby so-
ciální pracovnice složila ješt  magisterskou zkoušku ze sociální 
pedagogiky.
B hem svého dvouletého studia sociální pedagogiky na McGill 
University vybudovala zárove  v D tské nemocnici v Mont-
realu pé i pro p edškolní d ti s psychickými problémy. Tento 
pilotní projekt se rozvinul v psychoterapeutické pracovišt  pro 
d ti s t žkými emocionálními poruchami. Po své magisterské 
zkoušce v roce 1955 vedla toto pracovišt , zaškolovala perso-
nál a m la obzvláš  úsp ch p i lé b  d tí trpících autismem. 
P i hledání nových zkušeností p sobila dva roky 1958-1960 
v organizaci JOINT v Casablance (Maroko). Zde zodpovídala 
za vzd lávání sociálních pracovnic a vychovatelek, které v den-
ních za ízeních pe ovali o d ti a mladistvé, nebo které školily 
matky v pé i o dít  a v d tské výživ . „Tato zem , odlišná kul-
tura a zvyky, stejn  jako pot eby lidí toho po mn  cht ly mnoho. 
Bylo nutné dát vše, co jsem se kdy nau ila o sociální práci, a zá-
rove  se potvrdila správnost zásad sociální práce.“  
Organizace JOINT p evedla Gretu Fischer na t i roky do Izraele, 
kde posuzovala ve spolupráci s ministerstvem zdravotnictví sou-
kromá za ízení pro postižené a pomáhala je zlepšovat, dále ško-
lila spolupracovníky a spolup sobila p i zakládání „pracovních 
osad“ pro kognitivn  postižené. Navíc byla poradkyní p i bez-
platných iniciativách a státních pomocných projektech zejména 
p i pé i o d ti s postižením, ale také p i domácí pé i o seniory 
nebo p i integraci p ist hovalc  z Iráku, Maroka i Egypta.
Roku 1963 se vrátila do Kanady a na dva roky se stala vedoucí 
odd lení pro sociální práci v Nemocnici sv. Justýny v Montre-
alu. Zde vybudovala mnohaoborový tým sociálních pracovní-
k  a terapeut , vyvinula speciální programy pro d ti narozené 
s vrozenou vadou kv li léku Contergan a jejich rodiny (Con-
tergan – sedativum p edepisované v 50. a 60. letech t hotným 
ženám: jejich d ti se poté asto rodily t lesn  postižené – s chy-
b jícími kon etinami nebo ušima, celkem se tak narodilo asi 
12.000 postižených d tí, nás se tento lék nikdy na trhu neobjevil 
- pozn. p ekladatele).
V ervenci roku 1965 Greta Fischer de  nitivn  p esídlila do Iz-
raele, kde v jeruzalémské nemocnici Hadassah, nejv tší a p ední 
nemocnici v zemi, p evzala vybudování odd lení pro sociální 
práci, které vedla až do svého odchodu do penze v roce 1980. 
Jako docentka Paul Baerwald School of Social Work (Škola Pau-
la Belwarda pro sociální práci) zárove  p ipravovala studenty na 
jejich pozd jší innost. Greta Fischer byla ženou inu: Postarala 
se o to, aby pacienti, kte í byli propušt ni do domácí pé e, byli 
také nadále ve svém domáckém prost edí ošet ováni. Z ídila 
telefonní linku bezpe í pro nemocné rakovinou, založila orga-
nizaci „Melabev“ – v dnešní dob  p ední izraelskou organizaci 
na pomoc nemocným demencí a jejich rodinným p íslušník m, 
iniciovala krátkodobá pe ovatelská za ízení a kluby pro senio-
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Greta Fischer - pomáhá d tem mýt vlasy, klášter IndersdorfG t Fi h áhá d t ýt l klášt I d d f Greta FischerG t Fi h

Chlapec se jménem - fo-Chl j é f
togra  e, která má pomoci
najít jeho rodinu

Greta Fischer krá í dol  s jedn mi z nejmladších d tí v klášte eG t Fi h k á í d l j d i j l dší h d tí klášt
Indersdorf Greta Fischer - pé e o d ti v klášte e IndersdorfG t Fi h é d ti klášt I d d f

Lodýn 1954, Greta Fischer vpravoL dý 1954 G t Fi h Rodinné foto, Greta nejmladší vpravoR di é f t G t j l dší

Greta Fischer s malými d tmi - klášter IndersdorfG t Fi h lý i d t i klášt I d d f Greta a Barbara u RuthG t B b R th
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ry. Všude inspirovala lidi k tomu, aby jiným s velkou dávkou
citu pomáhali. Skute nost, že sociální práce má v izraelských
nemocnicích dodnes zvláštní postavení, je také její zásluhou.
Když ve svých 70 letech odešla v Jeruzalému do penze, našla ko-
ne n  as, aby se vypo ádala se svými zkušenostmi v povále -
ném N mecku, aby prošla své zprávy z Indersdorfu, p emýšlela
o nich a shrnula je kone n  do textové podoby. Zážitky, které
prožila s mladými, osi elými a vyko en nými d tmi, dodate n
poci ovala jako drastické: „Pracovní zát ž a emocionální vyp tí
byly obrovské a v dané dob  jsem nev d la, jaký dopad na mne
tato zkušenost m la. Dnes již ale vím, že zap sobila trvale. My-
slím si, že respekt, síla a zp sob, jakým se lidé vypo ádávali se
svou t žkou situací, byli tím, co mne nejvíce ovlivnilo a co mi
ušt d ilo nezapomenutelnou lekci.“ Celý sv j život obdivovala
onu „nesmírnou“ v li p ežít a onu houževnatost osob, o které se
starala, všem strašným zážitk m navzdory.
Greta Fischer nebyla nikdy vdaná a nem la d ti, celé roky ale
doprovázela d ti svých kamarádek b hem jejich dospívání,
byla jejich sp ízn nou duší a autoritativní osobou, která jim se
srde ností, vtipem, p vabem a množstvím nápad  hrav  zpro-
st edkovala radost z konání. Po celý sv j život udržovala kon-
takt s celou adou „svých d tí“ z kláštera Indersdorf, jako nap .
s Kurtem Klappholzem nebo Jakobem (Jackem) Hechtem. Roku
1985 hovo ila na „Canadian Gathering of Jewish Holocaust Sur-
vivor and their Children“ (Kanadské shromážd ní p eživších
holocaust a jejich d ti) v Otav  a byla oslavována za své zásluhy
a jejich rehabilitaci. „P íb h Grety Fischer jenom ukazuje, že
žila, aby se ob tovala jiným. Byla to odvážná žena, která asto
musela bojovat s ignorací, ale m la úsp ch ve své touze pomoci
jiným, aby tito následn  mohli pomoci sami sob “, tak shrnula
život své tety její nete  Ruth Lemco.
Ve všech institucích, které byly v Izraeli Gretou Fischer založeny,
se dodnes angažují etní dobrovolníci. I 20 let po její smrti mno-
zí Izraelci s úctou vzpomínají na Gretu Fischer a její oddanost 
lidem r zného náboženství i národnosti. V lednu 2010, k jejím
100. narozeninám, uspo ádala skupina cirka 70 jejích p ítelky

v Jeruzalém  jednodenní konferenci na její po est. P ednášející 
byli reprezentanty r zných, Gretou Fischer iniciovaných a in-
spirovaných sociálních za ízení. V tšina ze skoro 160 ú astník  
konference si osobn  pamatovala na osobní vliv a p sobení Grety 
Fischer. Pro mnohé byla spojenkyní d tí a všem, kte í pot ebovali 
pomoci, se stala autoritativní osobou, která zanícen  a nebojácn  
bojuje za jejich cíle. „Greta Fischer byla dobrá v tom, jak nalézt 
to, co lov ka uzdraví“, íká její dnešní nástupkyn , Rita Abra-
mov (vedoucí odd lení pro sociální práci v nemocnici Hadassah, 
Jeruzalém – pozn. p ekladatele). „Pro nemocnici Hadassah p ed-
stavovala kulturní šok, reprezentovala Evropu z její nejlepší strán-
ky.“ Její bývalé spolupracovnice cítily z její strany uznání a oce-
n ní, motivovala je k nejlepším výkon m a v obtížných situacích 
je bez výhrady podporovala. Otázka „Co by d lala Greta Fischer 
v této situaci?“ je pro mnohé z jejich p ítelky  ješt  desetiletí po 
její smrti pomocníkem v d ležitých situacích, jak rozhodnout.
Kanadská autorka Fraidie Martz, která spolu s Gretou Fischer 
studovala v Montrealu sociální pedagogiku, vysv tluje její úsp -
chy následovn : „Samotná Greta disponovala obdivuhodnou ži-
votní energií. Byla skálopevn  p esv d ena o tom, že každé dít , 
by  i t žce zran né, m že znovu získat sílu žít - ta je jen skry-
tá nebo potla ená životními t žkostmi. Aby se však toto stalo, 
musí p edevším zakusit, že je milováno.“ Tento její názor nebyl 
v extrémních situacích minulého století ot esen, nýbrž naopak 
posílen. Zanícená sociální pracovnice Greta Fischer tento názor 
zt les ovala a žila jím.
Když roku 2011 Speciální pedagogické centrum Dachau (Son-
derpädagogische Förderzentrum Dachau) obdrželo jméno po 
Gret  Fischer „Greta-Fischer-Schule“, tak tomu bylo z toho d -
vodu, že se Greta Fischer má stát vzorem mladé generaci, u ite-
l m a žák m. „Používala moderní a lé ebné pedagogické meto-
dy. Vid la dít  jako celek.“, zd vod uje vedoucí školy Gabriele 
Oswald-Kramerer rozhodnutí své organizace. „D ti se zvláštní-
mi pot ebami pot ebují pozornost, jinak se v bec nic nem že 
poda it.“ p eklad: Natálie Jaššová

jazyková korektura: Elvira Hanslik

D ležitá informace ob an m

Vzpomínka na Josefa Šuranského

SPOLE ENSKÁ RUBRIKA

Vážení ob ané, cht li bychom Vás informovat, že zákon .
301/2000 Sb., o matrikách, jménu a p íjmení a o zm n  n kte-
rých souvisejících zákon  uvádí v §7 odst. 4, že údaje v ma-
tri ních knihách jsou neve ejné. Výdej osobních údaj  z evi-
dence obyvatel upravuje §8 zákona . 133/2000 Sb., o evidenci
obyvatel a rodných íslech a o zm n  n kterých zákon  (zákon
o evidenci obyvatel). Z tohoto d vodu budou p ísp vky do
Spole enské rubriky zve ej ovány pouze na základ  žádosti.
Pokud tedy budete mít zájem pod lit se o své významné ži-

votní jubileum i životní událost svých nejbližších (blahop ání 
k narozeninám, narození dít te, s atek atd.), zašlete svou žá-
dost na e-mail Redak ní rady rr-bnb@@seznam.cz, nebo poštou 
na adresu Ing. Patrik Schramm, Halaškovo nám tí 2, 747 87 
Budišov n/B., p ípadn  kontaktujte místostarostu Ing. Patrika 
Schramma osobn  v kancelá i M Ú na ulici Patryzánské.
Tato událost bude uve ejn na vždy v nejbližším ísle BZ a to 
v rubrice „Spole enská rubrika“. P ísp vek bude uve ejn n 
bez poplatku.

Jménem MO KDU SL v Budišov  nad Budišovkou a také
jménem budišovské farnosti se mi dostalo cti, abych vzpomenul
muže, který p ed dvaceti lety zem el. Abych vzpomenul našeho
bratra Jožku Šuranského, za kterého byla sloužena dne 19. 8.
2012, v den budišovské pouti, slavnostní bohoslužba. Dovolte,
abych se s Vámi pod lil o n kolik svých vzpomínek, které se mi
bezd n  vryly do pam ti.
Moje první vzpomínka na Josefa je z doby, kdy jsem se p ed 

mnoha lety nast hoval do Budišova. Vánoce v roce 1978, které 
jsem tehdy jako první trávil v Budišov , byly bílé jako ze zná-
mých obraz  malí e Lady. Malebné a mn  doposud nepoznané 
m ste ko pokrývala tlustá, nadýchaná, ist  bílá sn hová pe i-
na. Prachovému pe í podobné lehké sn hové vlo ky tiše padaly 
z nebe ve sv tlech pouli ních lamp a kroky teplých zimních bot 
vrzaly v tuhém mrazu, jak jsem ztichlým m stem šel na p lno -
ní mši svatou. Všude vládlo posvátné ticho. Za zna ného úsilí se 
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mi poda ilo otev ít p imrzlé t žké kostelní dve e a vstoupil jsem
poprvé v život  o Št drém ve eru do mohutné, spo e osv tlené,
ale nádhern  vyzdobené lodi budišovského kostela. Do za átku
p lno ní mše svaté zbývalo ješt  více jak p l hodiny. V koste-
le von lo jehli í z nazdobených váno ních stromk  a jesli ek.
Z k ru nad hlavním kostelním vchodem se linuly nádherné tóny
váno ních koled. Dodnes mi v uších zní známý náp v „Jak jsi
krásné Jezulátko“…. Jakýsi mužský hlas ist  zpíval tuto obec-
n  známou váno ní píse  a p i tom mu sekundovaly dva d tské
hlásky. Majestátné tóny varhan dopl ovaly švito ivé a nepo-
sedné tóny zobcových  étni ek. Byla to nádhera, která se mi
navždy vryla do duše! Po mši svaté jsem se zeptal kteréhosi
z p ítomných vedle mne stojících farník : „Kdože vlastn  na ty 
varhany tak krásn  hraje a tak hezky ist  zpívá?“ Dostalo se mi
odpov di, že je to pan varhaník Josef Šuranský.
Vzpomínám si také, že p i jakési rodinné p íležitosti jsem se se-
tkal s jistým lov kem, který byl profesionálním muzikantem.
Hrál na saxofon a klarinet v ostravském rozhlasovém orchestru.
P i zjišt ní, že jsem z Budišova, mi položil otázku, zda neznám
n jakého Josefa Šuranského. Na moji kladnou odpov  mi od-
v til: „Víš, studovali jsme spole n  hudební konzervato . Byl to
moc dobrý muzikant a veliký talent!“
Jožka Šuranský m l z ejm  hudbu v krvi od Pána Boha a p inesl
ji k nám do Budišova z rodných Nedachlebic na Uherskohra-
diš sku. Všichni jsme jej znali coby primáše známé budišovské
cimbálové muziky, bez které se tehdy neobešla žádná místní
kulturní akce. Mistrnou hrou na housle rozdával lidem dobrou
náladu, kterou um l rozdávat s láskou a osobitým humorem.
Pod jeho vedením dokázalo zvládnout základy hry na housle 
a klarinet také mnoho budišovských d tí, nebo  krom  své pro-
fese byl rovn ž u itelem na místní hudební škole.
Moje další vzpomínka na Jožku Šuranského je vzpomínkou na
odvážného a estného muže. Po sametové revoluci v roce 1989
se otev ela lidem svoboda. Lidé však mnohdy nev d li, jak s ní
naložit. V prvních svobodných volbách v našem m st  tehdy
získala velmi významné zastoupení v m stském zastupitelstvu
Místní organizace eskoslovenské strany lidové, jejíž zakláda-
jícím lenem byl práv  Josef Šuranský. Poprvé po svobodných
volbách m l být zastupiteli zvolen nový starosta m sta. Sál kul-
turního domu byl tehdy napln n k prasknutí do posledního mís-
te ka. Všichni p ítomní byli plni o ekávání, kdo se tím starostou
vlastn  stane, protože ješt  p ed za átkem zasedání nikdo ze

zastupitel  nem l odvahu se postavit k této výzv  elem. Nikdo 
nem l odvahu vzdát se svého zam stnání a povolání. Nikdo ne-
m l odvahu vykro it na doposud neznámou cestu transformace 
spole nosti, na nelehkou cestu služby svým bližním. Nakonec 
jako nejvíce odvážný se ukázal práv  pan Josef Šuranský. Vzal 
na sebe tuto odpov dnost a stal se prvním novodobým budišov-
ským starostou! Pán B h mu však ud lil p íliš krátký as, než 
aby svoje plány mohl uskute nit. Vím, že se tehdy s vervou pus-
til do boje s všudyp ítomným zimním smogem, který dusil ob a-
ny m sta, a zahájil p ípravné práce na plyno  kaci našeho m sta.
Moje poslední vzpomínka na Jožku je z 21. srpna roku 1992, 
kdy jsem potkal mého p ítele Františka Škrobánka. Ten mi teh-
dy s lítostí sd lil, že milý Jožka náhle zem el. Tento okamžik 
si dob e pamatuji hlavn  proto, nebo  mi tehdy František ekl: 
„Ale ty ten štafetový kolík musíš p evzít po n m! Víš, Jožka si 
to p ál!“ I mn  tento okamžik zm nil další život.
Pan Josef Šuranský byl spolu se svými kamarády rovn ž inici-
átorem vzniku nebo spíše obnovení tradice budišovských hod , 
jak se íká na Slovácku, nebo pouti, jak se íká tady u nás na 
severu Moravy.
Pán B h dal Jožkovi p íliš málo asu, než aby mohl všech-
na svoje p ání, tužby a p edsevzetí realizovat. Vždy  47 let je 
opravdu velmi asn  pro odchod na v nost.
A  odešel velmi brzy, zapsal se navždy do pam ti lidí a histo-
rie našeho m sta. I dnes po dvaceti letech je jeho památka živá 
a jeho jméno je doposud všeobecn  známo. Z pam tí a vzpomí-
nek rodiny, jeho blízkých i kamarád  ale nezmizí nikdy!
P edstavuji si, že Jožka jist  hraje na svoje housle mezi primáši 
v n jaké velmi dobré nebeské cimbálové muzice a dívá se na nás 
z h ry s úsm vem na tvá i. S úsm vem, který mu vytvo il dobrý 
pocit, že tradice obnovené budišovské pouti, kterou inicioval, 
trvá již tém  tvrt století! Tato tradice bude trvalá za podmín-
ky, že bude vycházet z nitra pot eb obyvatel našeho m sta držet 
a být pospolu. Držet, být pospolu a v it v dobrou v c, stejn  
jako jí v il on!
Vím, že kdyby mohl, ur it  by nám i dnes zahrál na svoje hous-
le, ba i od srdce zazpíval. Zahrál a zazpíval tak krásn ,  jak to 
um l jen on!
D kujeme Ti Josefe!

Ze svých vzpomínek na Josefa Šuranského 
napsal Ing. František Vrchovecký, bývalý starosta m sta



BUDIŠOVSKÝ ZPRAVODAJ

34

Elektrárna na biomasu – reakce na „Glosu kogenera ní“
V tomto lánku bych se rád zastavil p edevším nad n kterými výroky,
které byly uvedeny v lánku Glosa kogenera ní v minulém zpravodaji.í
Velmi mne totiž zarazilo sd lení pana místostarosty, že s leny redak ní
rady uvažovali o nevytišt ní lánk  týkajících se kogenera ní jednotky.
Rád bych tedy panu místostarostovi p ipomenul, že BZ není soukro-
mým asopisem, avšak pat í nám všem a je placen mj. z našich daní.
Svoboda projevu je základním ústavním právem a tím spíše, že téma-
tem lánku je prezentace informací o plánované výstavb  elektrárny.
Onen zmi ovaný d vod o „zavád jících údajích“ je totiž p inejmen-
ším diskutabilní, pokud p ihlédneme k faktu, že samotný lánek vznikl
jen proto, aby opravil n která zavád jící fakta uvedená v p edchozím
lánku pana starosty. Vzhledem k tomu, že vydávání zpravodaje se ídí

pevn  stanovenými pravidly, která nebyla nijak porušena, nevidím je-
diný d vod, pro  by tyto, anebo jim podobné lánky m ly podléhat 
„cenzu e“. Rovn ž mne velmi mrzí, že ob ané m sta jsou v diskuzi
nazýváni oponenty, osobn  se za oponenta nepovažuji a velmi si vážím
práce, kterou zastupitelé m sta v ele s panem starostou a místostaros-
tou vykonávají.
Mým hlavním cílem p i psaní t chto lánk  totiž nebylo „kritizovat“,
ale p edevším pravdiv informovat ob any našeho m sta a rozvést t
diskuzi, což se myslím povedlo. To, že jsme si s kolegy dovolili pouká-
zat na n které nedostatky týkající se informovanosti a zárove  uvedli
n která fakta na správnou míru, by nem lo znamenat, že jsme hned 
oponenty proti vedení m sta. Pan místostarosta ve svém lánku vlastn
obhajuje zájmy  rmy TCN, avšak m l by mít na v domí, že byl zvolen
p edevším proto, aby zastupoval nás, ob any m sta, a rovn ž názor, že
„pan Jílek si hájí jen své zájmy“ není zcela správný. Od prvního lán-
ku m  kontaktovalo relativn  mnoho lidí nesouhlasících s výstavbou
elektrárny, takže již nehájím jen sebe a svou rodinu, ale i další nemalý
po et ob an  m sta. 
Ve výše uvedeném lánku m  zaráží n která uvedená ísla, konkrétn
jsou uvedeny zcela jist  neúplné údaje ohledn  výkupní ceny elektric-
ké energie - uvedená cena 3530 K /MWh je totiž jen jednou možnos-
tí prodeje energie, a to tou mén  výhodnou. Existuje totiž ješt  druhá
možnost prodeje, a to pomocí tzv. zeleného bonusu, který iní 2480
K /MWh pro biomasu kategorie O2 a 3530 K /MWh pro kategorii
O1. Tento zelený bonus je vyplácen ke každé prodané MWh, tzn., že
výrobce si najde svého odb ratele, tomu prodá za tržní cenu elekt inu
a k tomu navíc inkasuje zelený bonus. Celková výkupní cena je pak 
sou tem t chto dvou hodnot a celková ekonomická bilance zám ru
poté rozhodn  nevychází v ervených íslech. Ostatn  oba p edcháze-
jící zám ry  rmy TCN hovo í za vše - ani v jednom není s využitím
zbytkového tepla konkrétním zp sobem po ítáno a nep edpokládám,
že by investor v t chto p ípadech hodlal realizovat projekt, který je již
na papí e prod le ný. 
Dalším zavád jícím údajem v podání pana místostarosty je
údaj o množství popílku vypoušt ného z b žného rodinné-
ho domu. Nevím, kde p išel k hodnotám 400 kg potažmo 200
kg popílku za rok, nicmén  doporu uji k prostudování o  ciál-
ní zprávy z projektu Ministerstva životního prost edí „J. HORÁK,
F. Hopan: Emise POP a t žkých kov  z malých zdroj  a jejich emisní
faktory“, které dokladují až o ád nižší hodnoty. I když se jedná o ne-
záživná ísla, tak si je p esto dovolím vypsat: pro modelový d m se
spot ebou 100GJ - p i spalování hn dého uhlí je stanoven emisní faktor 
pr m rn  1200 g/GJ (což znamená maximáln  120 kg/rok), p i spalo-
vání erného uhlí pak pouze 249g/GJ (maximáln  tedy 25kg/rok) a ko-
ne n  p i spalování d eva je pr m rný emisní faktor 87,9 g/GJ (a tedy
pouhých 8,8 kg/ rok).

Jelikož p esn  neznáme pom rné zastoupení jednotlivých typ  paliv 
v našem m st , je t žké spo ítat p esnou hodnotu, ale pokud vezmeme 
v potaz, že pom rn  velká ást dom  topí d evem, bude tato hodnota 
podstatn  nižší, než udává pan místostarosta a nižší než emise vypro-
dukované samotnou elektrárnou. Nehled  na fakt, že vyprodukované 
zplodiny z elektrárny by se p ipo etly ke stávajícím emisím, a zna -
ným zp sobem jej tak zhoršily. Také nezapomínejme, že elektrárna je 
v provozu po celý rok, kdežto rodinné domy produkují emise p evážn  
v zim , kdy se oproti létu lidé p íliš nezdržují venku, nep stuje se zele-
nina a ovoce a mnohem mén  se v trá. Rovn ž uvád ná pr m rná hod-
nota energetické spot eby 100 GJ zahrnuje i celoro ní oh ev teplé vody, 
který je p es léto ve v tšin  dom  s kotli na tuhá paliva realizován po-
mocí elektrické energie, takže výsledné emise budou i o tuto ást menší.
Dalším zkresleným argumentem jsou uvád né po ty nov  postavených 
dom . Ano, není jich mnoho, ale m li bychom brát v potaz také to, 
kolik mladých rodin si zde zakoupilo a zrekonstruovalo starší rodinné 
domy, a jsem si jistý, že se bude jednat o desítky za posledních n kolik 
let. Dovolím si pochybovat o tom, že p ípadná výstavba elektrárny zá-
sadním zp sobem zvýší populaci i výstavbu dom  v Budišov  - obá-
vám se, že tomu bude spíše naopak.
Nerozumím zcela argumentaci ohledn  ástky za pronájem parcel 
v celkové výši 3% rozpo tu, protože je jedno, jestli budou tyto peníze 
utraceny za splácení dluh  nebo na další nové investice, stále se jedná 
o pouhá 3% (po nov  navýšeném rozpo tovém ur ení daní již pouhá 
2,6%), kterými bude stavba elektrárny p ispívat ke zlepšení života ve 
m st . Já nepopírám, že to je p ilepšení do m stské pokladny, avšak je 
zde ten podstatný fakt, že za tuhle relativn  malou ástku m stského 
rozpo tu zaplatíme podstatn  zhoršeným ovzduším, zvýšením doprav-
ní zát že v ulicích m sta a také zvýšenou hlu nosti zp sobenou pro-
vozem elektrárny a kamionovou dopravou. Nemluv  o vzniku nep íliš 
vzhledné dominanty.
Pan místostarosta Schramm ve svém lánku napadá paní zastupitelku 
Jaššovou ohledn  požadavku na referendum a p itom zcela jist  ví, že já 
osobn  jsem tento návrh dvakrát vznesl na zastupitelstvu a pokaždé byl 
odmítnut s tím, že ta možnost zde sice je, ale zatím se o ní neuvažuje. 
Stejn  tak nerozumím neustálým p ipomínkám, že to i ono se za „mi-
nulého vedení“ d lalo i ned lalo. Pokud se nemýlím, v tšina nyn j-
ších zastupitel  byla i v minulém volebním období leny zastupitelstva, 
a tedy hlavní sou ástí vedení m sta. Místo nesmyslného oso ování by 
naopak vedení m sta m lo komunikovat s ob any a vysv tlit nap . to, 
pro  byla s  rmou TCN uzav ena – dle mého soudu – pro ni pom r-
n  výhodná nájemní smlouva. Nejen pro mne bylo nemilé p ekvapení, 
když velká ást zastupitel  nem la po p l roce od podpisu ani pon tí, 
co je obsahem této smlouvy. Dle mého názoru by zastupitelstvo jakožto 
nejvyšší orgán m sta m lo p i pov ování starosty podpisem takovéto 
smlouvy mít plné zn ní smlouvy k dispozici, což se ale nestalo.

Jsem stále p esv d en, že jde o p edimenzovanou, pro naše m sto zcela 
zbyte nou stavbu a myslím si, že lepší varianta je ubírat se cestou men-
ších projekt , jako je nap . nyní budovaná kotelna na biomasu pro vy-
táp ní školy a kulturního domu. Jak jsem již n kolikrát ekl na zastupi-
telstvu, pokud by se jednalo o projekt p im ených parametr  k našemu 
m stu, t eba o p tinovém výkonu, pokud možno se spoluú astí m sta, 
nem la by pravd podobn  v tšina obyvatel s jeho výstavbou problém. 
V ím, že si ob ané po p e tení ud lají vlastní názor na celou v c a t e-
ba se i zapojí do diskuze, nebo  bychom si m li všichni uv domit, že 
p ípadná výstavba ovlivní nejen nás, ale i následující generace. 

Ing. Pavel Jílek

NÁZORY OB AN
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POZDRAVENÍ…
Dva m síce prázdnin ub hly jako voda
a op t je tu nový školní rok. V místní zá-
kladní škole již nejsem lenem pedagogic-
kého sboru, ale v mé mysli zde se všemi
z stávám. Škola, její vedení, zam stnanci
a zejména d ti mají v mém srdci velké mís-
to. Strávila jsem mezi nimi n kolik let, na
které ráda vzpomínám. „Svým d tem“ p e-
ji v novém školním roce hodn  píle, p kné
známky, spoustu zážitk , jejich rodi m,
aby byli nadále jejich oporou a naslouchali
dobrým radám u itel .
Všem koleg m a kolegyním hodn  úsm -
v  a trp livosti. A mysleme na to, co ekl
Seneca:  „Tím, že u íme jiné, u íme sebe.“
Velké pozdravení všem a t eba za rok na
shledanou! D. Wetterová

Ceník inzerce
Cena Cena

Zve ejn ní kulturních, spole enských
a sportovních akcí v rozsahu: název akce,
termín, místo, as, po adatel, kontakt na
po adatele (nevztahuje se na akce konané
v rámci p edvolebních kampaní)

Zdarma

Inzerce – reklamní plocha:
1/4 strany A4
1/3 strany A4
1/2 strany A4
celá strana A4

   250,- K
  250,- K
  500,- K
1000,- K

Akce po ádané nebo spolupo ádané M stem Budišov nad Budišovkou jsou od této platby osvobozeny.
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